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 >Estudi monogràfic sobre la situació de les entitats veïnals de la ciutat

Propostes de les AVVs per renovar  
les juntes veïnals i promoure la participació

El veïnat de Vista Alegre es 
manifesta per reclamar accessos 
peatonals al barri

Miquel Gordillo

«Pocs membres, gent 
gran, sorgeixen a l’ho-
ra de renovar la junta 

d’una entitat», és una de les fra-
ses capdavanteres que es llegeix 
a un estudi monogràfic que ha 
realitzat la Favt, i que intenta fer 
radiografia de la situació de les 
associacions veïnals de la ciutat. 
L’objectiu, recopilar les mancan-
ces que aquestes tenen en el seu 
dia a dia, i a la vegada plantejar tot 
un seguit de propostes de millora 
abordades de manera col·lectiva. 
Per extreure aquestes conclusi-
ons, es va celebrar una jornada de 
treball el passat 21 de gener, en la 
qual van participar disset entitats 
veïnals, a més d’altres entitats so-
cials, com ara la Confavc, el Grup 
de Dones Montserrat Roig, Tau-
la de l’Aigua, Dones d’Aigua, 
CCOO, Activa60 i l’Observatori 
de l’Aigua.

Des de la Confavc, que va ser 
convidada a la trobada, el seu 
vicepresident Albert Torrents va 
exposar diferents projectes que fa 
la confederació veïnal a tot el ter-
ritori, i que permeten captar gent 
jove i dones en accions socials, 
com ara són el projecte A-porta, 
Barris Violetes, o l’Escola veïnal 
de tardor. Torrents opina que hi 
ha una tendència en la gent jove 
a creure que s’ha de ser autosu-
ficient de forma individual, i que 
això no facilita el pensament co-
munitari i el treball en equip. Per 
això, aposta per crear sinergies 
amb altres entitats.

Resultats de l’enquesta

De forma prèvia a la jornada de 
treball, una comissió va elaborar 
una enquesta adreçada al movi-
ment veïnal local, amb preguntes 
sobre aspectes diversos: membres 
i funcionament de la junta, edats, 
temps de permanència, organit-
zació i reunions, activitats que 
duen a terme, la relació amb els 
socis i les seves mancances a qual-
sevol nivell. Es van rebre un total 
de 20 enquestes per part d’enti-
tats veïnals.

A l’estudi de la Favt a què ha 
tingut accés Malarrassa, se’n des-
prèn, pel que fa a mancances, la 
necessitat de millora rels recur-

sos, així com la comunicació amb 
el veïnat, rejovenir les juntes, la 
manca de suport tècnic i jurídic, 
la manca de voluntariat, i en al-
guns casos, d’un local propi. En-
tre les millores d’organització, 
s’apunta que les entitats han de 
ser més eficients i explicar bé el 
seu projecte i objectius, fer actes 
de captació, buscar una major im-
plicació del barri, disposar de vo-
luntaris, i millorar la participació.

Entre altres propostes de millo-
ra recollides per l’enquesta, hi ha 
les relacionades amb promoure 
la formació i el fet de disposar de 
més eines i recursos propis, així 
com també millorar la relació i la 
comunicació amb eines a la xarxa, 
el disseny de polítiques de comu-
nicació i establir canals que siguin 
eficients, i que permetin una vi-
sibilitat més gran de les activitats 
que es duen a terme.

També s’assenyala que cal treba-
llar per la interseccionalitat, per 
no deixar ningú fora, unir esfor-
ços entre totes les AV i compartir 
recursos de tots tipus, tenir as-
sessorament quan calgui de caire 
tècnic i jurídic, així com que cada 
barri tingui el seu Consell de Bar-
ri amb la resta d’entitats del barri, 
escoles i instituts.  

També es destina al monogràfic 
un espai per suggerir propostes 
que s’han d’impulsar des de la la 
FAVT de cara les entitats: pro-
porcionar-los eines de gestió bà-
sica que inclogui un programa de 
socis i de comptabilitat. També es 
proposar buscar un coordinador 
de l’administració que ajudi les 
associacions amb la paperassa i la 
comunicació.

Han augmentat les dones

Hi ha una comparativa amb un 
estudi similar fet l’any 2014. Es 
destaca que des de llavors fins a 
2022, la mitjana d’edat ha baixat 
de 55 anys a 49 anys. Hi ha de 
de 6 a 9 membres a les juntes, i 
ha pujat el seu nivell de formació 
dels seus membres. Hi ha pari-
tat d’homes i dones a les juntes, 
amb un 51 % homes i un 49 % 
de dones. A la vegada, es conclou 
que cal fer més atractiva la tasca 
del món veïnal, així com millorar 
la comunicació, tant a les xarxes 
socials com a presencialment. Per 

això, es proposen dinamitzar els barris 
amb projectes col·lectius i amb un tre-
ball de continuïtat. També es desprèn 
de l’estudi que es fa necessària una 
estructura de suport administratiu, 
tècnic i jurídic. En aquesta línia, con-
sideren les entitats que cal queixar-se 
a l’Ajuntament de les dificultats que 
representa per a les entitats haver de 
fer tants tràmits amb tanta dificultat. 

Entre altres aspectes a tenir en 
compte, hi ha el fet de treballar pel bé 
comú, fer comunitat, avançar de forma 
qualitativa en qüestions de gènere, fer 
servir un llenguatge inclusiu, la inte-
gració de la immigració, el concepte 
de ciutadania, convertir carències en 
oportunitats, incentivar la participació 
juvenil, el concepte d’empatia i sensibi-
lització de la població amb campanyes, 
donar valor a allò que es fa, disposar 
de suport tècnic i burocràtic per part 
de l’Ajuntament, facilitar la tasca a les 
persones que volen col·laborar per ga-
rantir que vulguin seguir, combinar les 
xarxes i butlletins de forma presencial 
i directe amb la gent.

A la trobada d’entitats veïnals es va 
determinar, a partir de l’estudi, que cal 
ordenar les propostes que es poden ti-
rar endavant a curt, mig, i llarg termi-
ni, tot fixant un calendari que indiqui 
l’execució dels objectius.

 ▪ Moment del Fòrum d’entitats que es va celebrar el passat 13 de maig a la Plaça del Progrés

El veïnat del barri no pot més. Per aquest 
motiu, el passat divendres 26 de maig 
va protagonitzar una concentració per 

exigir, després d’anys de reivindicar-ho, mi-
llores de mobilitat i d’accés a les seves llars. 
Afirmen que les administracions no els fan 
cas quan reclamen una vorera a la banda dre-
ta de la carretera de Martorell. I denuncien 
també que en aquesta zona no hi hagi cap 
accés peatonal des del barri de la Cogullada. 

Tot i el temps que porten reivindicant-ho,  

el veïnat es troba amb què l’Ajuntament no 
dona cap solució a les seves demandes per 
una  mobilitat segura i en consonància als 
impostos que paguen, tal com resaven les 
pancartes que mostraren els veïns durant la 
concentració. Per la seva part, el consistori 
alega que en tractar-se d’una carretera, les 
competències corresponen a la Diputació. 

Segons les informacions rebudes, hi ha 
previst per aquesta setmana una nova reunió 
amb representats de l’Ajuntament.

 ▪ Concentració de veïns i veïnes el 26 de maig a Vista Alegre,  
que va tallar l’accés a la carretera de Martorell

IMATGE CEDIDA

«Quin tipus de participació vol 
l’Ajuntament? Si ni tan sols 
escolten, per què volen que 
participem?»

El president de la Favt, Pepe Sánchez, valora com a 
positiu el fet que, «encara que hagi baixat la quan-
titat de persones implicades, l’edat ha minvat, ara 

la mitjana és de 49 anys. Igualment la dona és més pre-
sent a les juntes i les presidències, arribant al 50%». 

En tot cas, per a Sánchez, hi ha un paral·lelisme clar 
entre la realitat del món veïnal i les entitats que treballen 
en l’àmbit dels avenços socials a la ciutat. Així ho con-
clou, també, arran del fòrum d’entitats que va impulsar 
el passat 13 de maig el Consell d’Entitats d’Acció Ciuta-
dana, celebrat a la plaça del Progrès, a on van participar 
una vintena d’entitats. 

La trobada constatà que la gent no està contenta amb 
la participació que promou l’Ajuntament. Un exemple 
clar, segons Sánchez, el Comitè de Residus, que es va 
dissoldre abans que acabés la legislatura. «Tenim uns 
Consells de Districte amb una baixa participació, a més 
no es tenen en compte les aportacions de les entitats, 
no s’executen les propostes que el mateix Ple municipal 
aprova», explica, tot afegint: «Quin tipus de participació 
volen? Per informar-nos i ja està? Si ni tan sols escolten, 
per què volen que participem?», es pregunta el president 
de la Favt. 
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Pep Valenzuela

La gestió pública i 
democràtica de l’aigua fa camí 
a Terrassa. Taigua, l’empresa 
pública creada per administrar 
recursos i els serveis de 
captació i subministrament, 
ho fa millor i més barat que 
abans. L’Observatori de l’Aigua 
de Terrassa (OAT), òrgan creat 
per a la participació ciutadana 
i el control i supervisió 
democràtic d’aquesta gestió 
i administració, així com 
per a la promoció d’una 
nova cultura de l’aigua, la 
formació i informació de la 
ciutadania, especialment la 
joventut; i que és un òrgan 
innovador i experiència que 
interessa molt a tot el món, 
funciona a tota màquina. 
Recentment va escollir en 
assemblea una nova direcció, 
la Sònia Giménez Guzmán 
com a presidenta i en Santi 
Aragonès i Roca com a 
vicepresident. 
 
Per cert, responsabilitats 
aquestes molt importants 
i que totes dues realitzen 
de forma voluntària i, més 
encara, de forma militant. 
Més fàcil tot plegat per al 
Santi, jubilat després de 
treballar 19 anys a l’AEG com 
a oficial electricista i una 
vintena més a l’Ajuntament a 
instal·lacions esportives; però 
menys per la Sònia, docent 
i treballadora eventual al 
servei d’educació municipal. 
Són aquestes funcions 
que, plantegen en aquesta 
entrevista amb Malarrassa, 
s’han de replantejar, perquè 
el seu exercici responsable 
i coherent exigeix una 
dedicació i entrega difícil de 
compatibilitzar amb una vida 
normal de treball i personal. 
Queda dit i recollit!

• Una pregunta provocadora per 
començar: Quan tindrem ai-
gua de l’aixeta amb bon sabor?
Sònia: L’anterior presidenta, la 

Bea Escribano, diria que el sabor 
de l’aigua de boca és subjectiu, ella 
ho mostrava fent tastos. Però aquí 
la gent creu que no, al contrari. A 
l’OAT hi ha un grup de treball 
que està treballant aquesta qüestió 
i que farà propostes. De moment, 
sembla que el sistema d’osmosi pot 
ser una solució.
• Això té a veure amb la qualitat?

Sònia: En absolut. La qualitat 
està controladíssima, els 365 dies 
de l’any. És més bona que moltes 
d’embotellades que han passat un 
bon temps al plàstic i poden estar 
afectades també per altres factors, 
com la llum.

Santi: Hem trobat en l’últim 
temps que baixava poca aigua de 
riu que necessitava més tractament 
per fer-la potable. Cal recordar que 
a Terrassa no tenim riu ni fonts su-
ficients, els pous poden represen-
tar un 8% del que es necessita, cal 
anar a buscar lluny l’aigua. El riu 
Llobregat és molt limitat, i d’ell hi 
veuen moltes poblacions. S’estan 

buscant solucions, Taigua té una 
partida, però això demana temps, 
perquè abans s’han de restaurar 
canonades que han superat el perí-
ode útil, i és que durant anys no 
s’han fet les inversions necessàries.
• Ara, la pregunta que havia de 

venir primer: hi ha canvi en 
els organismes creats per fun-
cionar com a gestió pública i 
democràtica, és un bon senyal, 
no?
Sònia: Molt bona la formulació 

de la pregunta. Efectivament, cal 
que la gestió sigui pública, però no 

és suficient. A més, ha de ser de-
mocràtica, amb participació ciuta-
dana i fiscalització d’aquesta.

Dit això, també sí al funciona-
ment correcte de l’OAT. Vam 
renovar la direcció fa dos anys da-
vant la dimissió sobtada del primer 
president, per motius personals, i 
ara per compliment del mandat. O 
sigui, molt bé, i més encara tenint 
en compte que el nivell d’exigència 
i responsabilitat és gran i demana 
dosis d’entrega molt gran per ser 
compromís voluntari. En l’OAT 
només hi ha un secretari coordi-

nador que s’hi dedica professional-
ment.

En aquest punt, s’ha de dir que cal 
reforçar la col·laboració i sinergies 
amb entitats i organitzacions. No-
saltres no som tècniques. Cal més 
participació, més activa. Perquè te-
nir un organisme que fa possible el 
control ciutadà i democràtic és ne-
cessari, però cal que funcioni, i això 
exigeix que les persones hi siguin. 
• Feu balanç positiu d’aquest 

primer període de 4 del nou 
funcionament?
Santi: La gestió és molt bona. 

L’OAT ha aconseguit ser referent 
nacional i internacional de parti-
cipació innovadora. Molts ulls ens 
mirin, alguns esperant que la ca-
guem, clar!

Sònia: La gràcia és la gent als 
grups de treball: el de qualitat i 
sabor de l’aigua, el de projectes i 
medi ambient, el d’educació a es-
coles i pedagogia de la nova cul-
tura de l’aigua. Aquest últim està 
anant a les escoles fent xerrades i 
formació sobre aigua i participació 
i corresponsabilitat per la gestió de 
béns públics. Hi ha també el grup 
d’indicadors i control social, que 
treballa amb les tarifes. I, impor-
tantíssim, el de comunicació.
• Tarifes, la gran qüestió! Al-

menys, la que crida més l’aten-
ció...
Santi: S’està treballant en un 

sistema tarifari i pla d’inversions. 
Es preveuen 165 milions d’euros 
d’inversió en els pròxims més de 
20 anys, entorn de 8 milions anu-
als. Taigua té un benefici net de 
3 milions, que està bé, però no és 
suficient. 

D’altra banda, també s’ha de dir 
que a Terrassa es paga la factura 
d’aigua més barata de Catalunya 
de les ciutats de més de 50.000 
habitants. El preu està estable des 
del 2014, si s’augmentés un 16%, 
seríem la segona, només després 
de Manresa, amb la diferència que 
allà tenen riu.

S’ha d’afegir que els contractes 
signats amb Mina per feines exter-
nes també pesen i, la veritat, espe-
rem que s’acabin.

L’Observatori de l’Aigua renova l’equip de control i 
supervisió de la gestió mirant endavant
Balanç molt positiu de la feina feta, però amb crida a incrementar la participació de persones i moviments

• Recentment, es va presentar un infor-
me sobre l’estat del dret humà a l’aigua 
a Terrassa, quins resultats hi ha?
Santi: S’han detectat problemes de fun-

cionament greus amb l’administració. És 
difícil i complicat accedir de forma senzi-
lla i àgil a la informació i als ajuts de l’ai-
gua. Exigirem a serveis socials i a la regi-
doria responsable, fins avui a càrrec de les 
regidores Lluïsa Melgares i Noel Duque, 
que es mirin les conclusions i apliquin les 
propostes i correccions que proposem per 
simplificar els tràmits, perquè estem a la 
cua dels ajuts socials per l’aigua, ben per 
darrere del Prat i Mataró o Reus. S’ha de 
fer un esforç gran i urgent.
• Quins són els problemes per això?

Santi: Hi ha menys ajuts socials que en 
altres municipis perquè aquí no es detec-
ten bé les famílies en risc o vulnerables. Per 

exemple, mentre nosaltres 
en tenim identificades 
400 que es beneficien, 
a Rubí, amb ben menys 
de la meitat de població 
(70.000), ajuden més de 
500. O sigui, hi ha mol-
ta més gent que necessita 
ajuda, però l’adminis-
tració no les detecta, de 
manera que s’està privant 
la ciutadania de Terrassa 
d’accés a ajuts reconeguts 
per excés de burocràcia i 

mal funcionament. Espe-
rem que la nova regidoria, 
que hem proposat que es 
dediqui exclusivament a l’ai-

gua, estigui a l’altura.
• Heu comentat que el grup de Comuni-

cació de l’OAT està actiu per això?
Sònia: Aquesta és una de les grans preo-

cupacions. Volem aconseguir que la infor-
mació tota, primer la urgent sobre ajudes i 
tarifes socials, però també la resta arribi en 
temps i qualitat suficient a tota la ciutada-
nia. Com hem dit, exigirem a l’Ajuntament 
que garanteixi aquesta informació i faciliti 
tots els tràmits. Confiem que es farà, per-
què, s’ha de dir, la predisposició ha estat 
sempre positiva. Clar que amb predisposi-
ció no n’hi ha prou, cal fer!

Santi: Sí, això. A més, també cal fer no-
tar que, moltes vegades, es té en compte 
l’OAT a pàgina passada, quan ja han pres 
una decisió i sorgeixen problemes i ens cri-
den per arreglar, com amb el problema dels 
comptadors.

• Quin problema és aquest dels compta-
dors?
Sònia: Els comptadors els portava encara 

Mina, l’antiga empresa, és un dels contrac-
tes post-municipalització que l’Ajuntament 
signà amb aquesta; però a partir de març, 
l’usuari pot decidir que sigui Taigua qui 
administri també el comptador. Nosaltres 
defensem que ho porti tot Taigua, mentre 
que Mina reclama respecte del lliure mer-
cat i la competència. Què passa, per tant? 
Doncs que si vols canviar has d’anar primer 
a Mina per donar-te de baixa i, després anar 
a Taigua per donar-te d’alta, en lloc de fer un 
canvi automàtic, com és el cas de la telefonia 
i altres contractes.
• Amb tots els problemes, però sembla 

que l’OAT està funcionant bé, que vigila 
i supervisa prou, no?
Santi: Això segur. Tenim tota la informa-

ció, el control hi és. Més difícil és estar alerta 
en el dia a dia. Com hem dit, nosaltres som 
voluntàries i no ens podem dedicar com 
seria necessari.
• Com es pot, llavors, resoldre aquest 

problema de dedicació ciutadana al con-
trol i la participació efectiva?
Sònia: Reprendrem de seguida les troba-

des amb entitats socials per arribar més a 
la ciutadania i que la ciutadania organitza-
da i no garanteixi presència. També cal el 
compromís de les empreses, tenen un paper 
molt important en tot el que fa a l’aigua en 
tant que bé comú. D’altra banda, l’OAT in-
formarà els consells de districte, farem una 
exposició actualitzada del moment i tots els 
problemes i altres informacions per a totes 
les entitats.

“És prioritari que la gent tingui tota la informació”

 ▪ Presentació de l’informe sobre l’estat del dret humà a l’aigua a Terrassa, el passat 4 de maig

 ▪ Sònia Giménez Guzmán i Santi Aragonès i Roca, presidenta  
i sotspresident de l’OAT
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 >Presentació del nou curs 2023-2024

El Diploma Sènior Universitari en “Ciència, 
Tecnologia i Societat” per a majors de 55 anys
de la UPC, un projecte consolidat
Bea Escribano 
Directora acadèmica del Diploma Sènior 
Universitari en “Ciència, Tecnologia i Societat” 
ESEIAAT-UPC

Aquesta iniciativa té com a objec-
tiu una formació de qualitat, viva 
i d’avantguarda, oberta a totes les 

persones majors de 55 anys per fer més 
saludable l’envelliment actiu, el plaer 
d’aprendre, compartir experiències en 
un entorn de complicitat i bon ambient 
i fomentant les eines virtuals. Per tant, 
l’objectiu primordial no és la millora pro-
fessional sinó la capacitació i la formació 
al llarg de tota la vida de l’estudiantat sè-
nior pel seu desenvolupament cultural 
i social.

Dins de les responsabilitats que tenen 
les universitats n’hi ha una que consi-
derem de les més importants: obrir-la 
envers totes aquelles persones que una 
vegada que han deixat el món laboral ac-
tiu tenen interès a seguir aprenent i que 
potser per motius econòmics o socials no 
van poder fer-ho quan eres joves. 

Fruit d’aquesta implicació, el Campus 
de Terrassa de la UPC projecta i orga-
nitza, des de l’any 2008, el diploma uni-
versitari “Ciència, Tecnologia i Societat” 
depenent de la Fundació Politècnica de 
Catalunya. És a partir del curs 2016-
2017 que el Diploma forma part de l’Es-
cola Superior d’Enginyeries Industrial, 
Aeroespacial i Audiovisual de Terrassa 
com a una titulació més de l’Escola.

Dins de les 
responsabilitats que 
tenen les universitats 

n’hi ha una que 
considerem de les més 

importants: obrir-la 
envers totes aquelles 

persones que una vegada 
que han deixat el món 

laboral actiu tenen 
interès a seguir aprenent 
i que potser per motius 
econòmics o socials no 
van poder fer-ho quan 

eres joves.
La filosofia del Diploma és promoure 

la possibilitat de compartir experiències 
i coneixements dins de grups de treball 
dinàmics i motivats, així com formar sè-
niors que siguin capaços de dinamitzar 
cultural i socialment el seu entorn, tot 
gaudint del fet d’aprendre amb unes 
matèries universitàries en l’àmbit de la 
ciència, la tecnologia i l’humanisme.

Es tracta d’uns estudis de caire univer-
sitari de 4 anys acadèmics de durada. Les 
classes es fan en horari de matí, de 9:30h 
a 12:30h, encara que, de manera eventu-
al, algunes activitats de les assignatures es 

poden programar en horaris diferents. El 
pla d’estudis està expressament dissenyat 
per a aquest col·lectiu. La seva finalitat 
és, sobretot, compartir i gaudir del co-
neixement, cosa que implica una millor 
salut física i mental. També és important 
destacar que gràcies a tenir interessos 
comuns culturals les persones socialit-
zen i es creen noves relacions humanes, 
qüestió que és més difícil a partir de certa 
edat. És un projecte innovador, singu-
lar, dinàmic i consolidat del Campus de 
Terrassa de la Universitat Politècnica de 
Catalunya (UPC) i únic a la província de 
Barcelona.

L’estudiantat té opció de matricular-se 
de curs sencer o bé d’assignatures espe-
cífiques.  L’assistència a l’aula d’un mínim 
del 80% és l’únic requisit per superar les 
assignatures. No es realitzen exàmens. 
El programa es du a terme en els espais 
universitaris i es fan servir  els mateixos 
mitjans i les mateixes instal·lacions que la 
Universitat té al servei de la resta de l’es-
tudiantat, amb la qual cosa s’afavoreixen 
les relacions intra i intergeneracionals. 

El Diploma és un projecte viu al servei 
de la societat i adaptat a la realitat social; 
els continguts són revisats contínuament, 
adaptats a les inquietuds de l’estudiantat 
i actualitzats als canvis socials. L’estudi-
antat avalua els continguts de les assig-
natures i la qualitat del professorat, així 
com és escoltat en els seus suggeriments, 
crítiques i aportacions per la millora 
contínua del Diploma.

El nombre d’estudiantat matriculat en 
el present curs 2022-2023 és de 306 dels 
quals gairebé el 80% viu a Terrassa. Les 
dades de matriculacions mostren una 
tendència a l’alça durant els últims cur-
sos en part deguda a què des dels seus 
inicis al curs 2017-2018 s’ha passat d’un 
pla d’estudis de 12 a 24  assignatures pel 
curs 2023-2024. La diversitat d’assig-
natures dóna molta riquesa al Diploma, 
ja que imparteix continguts en temàti-
ques molts diferents com ara: història, 
salut, música, ciències, intel·ligència arti-
ficial, psicologia, tecnologia, informàtica, 
literatura catalana, sostenibilitat, canvi 
climàtic, cultures del món, transformaci-
ons socials, dret o art aplicat a diferents 
àmbits com el cinema, teatre i l’arquitec-
tura.

En aquest últim curs 2022-2023, la 
mitjana d’edat es situa al voltant dels 
69 anys; l’estudianta més gran té 85 
anys i l’estudiant més jove en té 56 anys. 
Aquest projecte es preocupa especial-
ment de dones que no van poder estudiar 
a la seva època per haver d’ocupar-se de 
les tasques de la llar. Ara aquestes dones 
tenen l’oportunitat de tornar a estudi-
ar. Les dones matriculades superen el 
66% del total de l’estudiantat.

La novetat més rellevant del nou 
curs 2023-2024 és la incorporació 
de la l’assignatura al pla d’estudis ano-
menada: “Ètica, Valors i Gènere”. En 
aquesta assignatura ens volem plantejar 
preguntes sense reserves, tot establint 
un diàleg valent i profund amb els altres, 
amb la intenció d’ajudar-nos a aclarir, en 
la mesura del possible, la nostra situació 
actual en el món del segle XXI. Amb 
aquest objectiu, en primer lloc, s’oferirà 
una aproximació històrica a les grans 
qüestions de l’ètica que segueixen sent 
pertinents avui, incloent les contribu-

cions de dones que malauradament no 
sempre hi han estat presents. En segon 
lloc, abordarem qüestions pròpies de la 
nostra contemporaneïtat i en proposa-
rem una anàlisi crítica amb aportacions 
d’autores i autors actuals. Finalment, 
dedicarem un tercer bloc específic a la 
qüestió de gènere a on s’aborda el femi-
nisme, l’eco-feminisme i el gènere en el 
pensament actual.

Són estudis de caire 
universitari de 4 anys 
acadèmics de durada. 
Les classes es fan en 

horari de matí, de 
9:30h a 12:30h

La preinscripció del nou curs acadè-
mic 2023-2024 s’obrirà el 13 de juny 
i es tancarà el 6 de juliol. La docència 

està distribuïda en dos quadrimestres: 
el primer quadrimestre es realitza entre 
l’octubre i finals de gener i el segon qua-
drimestre s’imparteix entre mitjans de 
febrer fins a finals de juny. No es reque-
reixen requisits acadèmics previs per 
matricular-se al Diploma Sènior. Hi ac-
cedeixen persones de tots els perfils; des 
de persones amb només estudis prima-
ris, passant per formació professional, 
estudis de grau mitjà fins a llicenciatures 
i enginyeries.  

D’altra banda, s’atorguen beques d’es-
tudi a les persones que tinguin una situ-
ació econòmica precària, seguint els cri-
teris marcats pel Ministeri d’Educació, 
o que pateixin algun tipus de discapaci-
tat o situació familiar vulnerable. 

Per nosaltres, l’estudiantat és el més 
important i per això volem que les 
persones de la nostra societat puguin 
gaudir d’aquesta experiència, a on el 
denominador comú és voler aprendre 
i compartir moments en un entorn de 
complicitat, bon ambient i mateixes in-
quietuds.
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Lluís Costa

Als antics pisos de la Vita-
sa, al nord del barri de Ca 
n’Anglada, hi viu bona part 

de la població que ha arribat a la 
ciutat en les darreres dècades, la 
majoria en són magrebins. «Podria 
semblar un poble marroquí», co-
menta la directora de l’institut es-
cola Antoni Ubach. Mirat amb un 
poc de perspectiva de temps, res de 
nou, explica el Pepe Ruíz, del casal 
de gent gran del barri i molts anys 
president de l’associació veïnal. 
Nascut a Granada, ell arribà com 
a migrant al barri en els anys 50. 
«Com nosaltres, aquests anys han 
arribat famílies pobres buscant tre-
ball i habitatge, és el lloc que han 
trobat més barat».

Acompanyem una ruta pel 
barri, Revoltes, organitzada per 
Òmnium Cultural, com en altres 
més de 30 barris pel país, alguns 
d’aquells considerats o estigma-
titzats com a «problemàtics» o 
«conflictius». Tots ells, en general, 
amb una història de lluites socials, 
culturals i polítiques que han estat 
clau per a la construcció de l’actu-
al societat democràtica, amb tots 
els problemes. Molt clarament en 
aquest cas de ca n’Anglada. 

«Estem diferents entitats del bar-
ri col·laborant, també l’Associació 
Cultural Musulmana, per millorar 
la cohesió i la convivència» pre-
senta la ruta en Pepe, és un dels 
objectius de la Revolta convocada 
per Òmnium, aquesta vegada en la 
tercera edició.

«L’activitat va adreçada a la gent 
del barri i a la resta de la ciutat», 
informa en Manel Martí, membre 
de la junta local d’Òmnium Cultu-
ral, «per valorar l’activitat solidària 
que fan una colla d’entitats de vo-
luntariat, 17 en aquesta ocasió, que 
treballen per millorar les condici-
ons de la gent que viu al barri».

En Ruiz recorda que «l’avingu-
da Barcelona era tota un torrent i 
descampat, havíem d’anar a l’escola 
al Bisbat d’Ègara». Parla a la porta 
del centre cívic Montserrat Roig, 
on tenen local, entre altres entitats, 
el grup de dones, el club i el casal 
de gent gran; hi ha un centre de 
dia i bons serveis, diu en assenya-
lar que al barri hi ha més de 2.500 
persones majors de 65 anys, moltes 
amb problemes, com ara la solitud 
no volguda. 

Algunes d’aquestes persones es 
planyen d’inseguretat als carrers, 
explica, «volen passejar i senten 
por, hi ha aquesta impressió ne-
gativa», subratlla, «i cal solucionar 
això informant i fent cohesió, per-
què no hi ha problema amb la gent 
nouvinguda, la majoria ja fa molts 
anys que viuen aquí, som el mateix 
barri».

El dirigent veïnal declara que 
s’ha parlat amb la policia. Aquesta 
mostra dades molt clares, els ín-
dexs de delinqüència i violència a 
Ca n’Anglada estan en la mitjana 
dels altres barris de la ciutat, i són 
baixos.

L’Eunice, membre del col·lec-
tiu de Dones des de fa 25 anys i 
nascuda al barri, ha tingut una lli-
breria a l’avinguda: «Això ha can-
viat molt, ho he vist urbanitzar-se 
a poc a poc. Ha anat arribant gent 
amb necessitats, no sé com dir-
t’ho, com és de sempre, als afores 

de la ciutat. La meva mare ja ho 
va viure, tenia un forn de pa aquí a 
prop, als anys 50, hi havia broques 
de vegades. La gent que va arribar 
ha anat pujant i ara està bé, i els que 
acaben d’arribar són els que tenen 
problemes, però no veig que no es 
pugui conviure. Al barri, la veritat, 
es viu prou bé».

La Loli, del grup de dones i també 
del col·lectiu Cuidem ca n’Anglada, 
assegura que «és més l’estigmatit-
zació que el que hi ha realment. 
La delinqüència és com qualsevol 
altre barri, però potser els mitjans 
posen massa èmfasi, sensacionalis-
me!». El col·lectiu parla amb tot-
hom, busca informació, fan fotos 
pels carrers, «busquem informació 
de problemes de tota mena i tenim 
reunions amb l’administració, amb 
l’alcalde, policia, amb iniciatives 
particulars».

«Problemes hi ha, la gent té l’an-
goixa, se sent insegura, però els 
problemes són els de tots els bar-
ris», corrobora la Vanessa Solà, 
també d’aquest col·lectiu. «Crec 
que s’ha perdut una mica que la 
gent s’organitzi, per això també ens 
movem».

La Revolta fa una parada a la por-
ta de la mesquita, on és rebuda per 
l’imam i un grup de dones joves. 
Van obrir-la el 1991 per garantir 
els oficis religiosos per la població 
creient del barri i la ciutat, però hi 
ha també comissions permanents 
d’acció social: per l’ensenyament 
d’àrab, per distribució d’aliments 
i ajudes a la gent més necessitada; 
també una comissió de joves i d’ac-
tivitats culturals per les dones.

A la plaça Rosa Parks, fa molt 
pocs anys tot de pisos quasi amun-

tegats, el barri respira. Ha estat 
oberta amb l’operació d’esponja-
ment per enderrocar les construc-
cions més afectades. «Les criatures 
juguen a la pista de futbito, alguns 
veïns s’ho miren des de la terras-
sa del bar. Vanessa informa que 
aquell indret ja va ser la plaça del 
Pagès temps enrere. Ha costat una 
mica donar vida a la nova plaça, 
declara, «al principi, un espai gran 
i buit, donava un punt d’insegu-
retat, però es van fer accions amb 
l’ajuntament i es va donar suport 
a les demandes veïnals, entre les 
quals una proposta per votar un 

 >Iniciativa d’Òmnium, Revoltes veïnals contra l’estigma i els estereotips

A Ca n’Anglada, moviment associatiu i diversitat cultural

nom per a aquesta, i va guanyar 
el de Rosa Parks, pel seu caràcter 
antiracista».

Aquí és el nucli del que alguns 
han dit el «gueto de ca n’Anglada», 
continua explicant el Pepe quan el 
grup surt en direcció a l’escola Ra-
mon Pont, a dos carrers de distàn-
cia. Avui, la direcció no pot rebre 
la Revolta, que sí que troba la di-
rectora de l’institut escola Antoni 
Ubach, a dos carrers més de dis-
tància. «Va ser amb la lluita veïnal 
que es va construir l’escola, perquè 
no n’hi havia cap al barri», recorda 
també el Pepe. 

Loli, grup de 
Dones: «És més 
l’estigmatització 
que el que hi ha 

realment. La 
delinqüència és com 
qualsevol altre barri, 

els mitjans posen 
massa èmfasi»

Pepe Ruíz: «No hi 
ha problema amb la 
gent nouvinguda, la 
majoria ja fa molts 

anys que viuen 
aquí, som el mateix 

barri»
La Montse Álvarez, directo-

ra del centre, hi treballa des del 
2006, coneix bé la xarxa de ser-
veis socials, d’entitats, els esplais, 
perquè hi col·laboren amb tot-
hom. «A l’institut escola hi ha un 
alumnat molt exclòs, amb poques 
oportunitats, no poden pagar co-
lònies, sortides o extraescolars, 
aquesta és la situació», explica. 
L’equip docent i de direcció ha 
de treballar per aconseguir ajuts 
socials, projectes i finançament 
per poder subvencionar activitats 
de tota mena. Al mateix temps, 
fan formació a les mares, des de 
fa més de 15 anys: català, hort, 
informàtica, habilitats parentals. 
Ara implementaran un model 
formatiu de comunitats d’apre-
nentatge. Compten amb el su-
port decisiu de dues mediadores 
i intèrprets de l’Ajuntament.

A la paret de la cantonada del carrer Sant 
Crispí amb la plaça Roja, un gran mural 
alegra la vista de vianants i, sobretot, ve-

ïnes. En Toni, de l’esplai, en actiu fa més de 60 
anys al barri, i de la més nova Fundació Educa-
tiva, informa que l’expressió cultural que mera-
vella el grup de la Revolta, fou una proposta de 
treball comunicatiu pels joves, perquè fessin seu 
l’espai, amb estudiants dels instituts de la zona 
educativa, cinc en total. «Ara, quan passen pel 
carrer o la plaça veuen quelcom fet per ells, no 
per a ells. Nosaltres creiem en el treball comu-
nitari, al bell mig del barri, amb els agents de la 
zona tota i la comunitat», emfasitza.

L’esplai organitza colònies, casals de dissab-
te, i projectes socioeducatius, durant tota la 
setmana, amb acompanyament familiar, i co-
municació permanent amb els serveis socials, 
biblioteques, escoles. Creada a la parròquia, 
l’entitat acumula una dilatada experiència, i els 
joves que la integren, com el Toni, que començà 
a participar-hi amb 4 anys i, ara, amb 34, conti-
nua com a dinamitzador, se senten orgullosos. 
Un orgull compartit amb la gent més nova. Ac-
tualment, quasi 400 infants i joves de tots els 
orígens que formen avui el barri de Ca n’Angla-
da, destaca en Toni. 

«Allò del barri conflictiu», sentencia, «és un 
mite, cosa que perdura en el temps perquè hi ha 
gent que viu enquistada en el conflicte viscut a 
finals dels 90 i no vol que desaparegui, per mo-
tius de racisme o sentiment no sé de quina na-
ció, mi Espanya!, he escoltat pel carrer». Això, 
però, no s’aguanta de cap manera, afegeix. Estan 
preparant amb algunes entitats de joves i col·la-
boració amb el Parc Audiovisual un documen-

tal per la desestigmatització del barri. 
«És una resposta dels mateixos joves contra els 

missatges d’alguns mitjans i youtubers, concre-
tament d’un d’italià que deia que ca n’Anglada 
era un dels barris més perillosos d’Espanya. La 
gran majoria, per no dir el 90%, dels joves que 
estan movent això són joves magrebins, són ells 
qui volen treure aquesta xacra que els ha caigut, 
perquè no és la realitat, se senten indignats». 

A la plaça Roja es preparen grups musicals i 
una batucada, hi ha joves amb família de Co-
lòmbia i Mali, entre altres; a la ciutat es parlen 
98 llengües, informa la Lídia Minuesa, coor-
dinadora de l’entitat Manantial de Vida, amb 
més de 25 anys de treball al barri en favor de 
les persones amb dificultats econòmiques i risc 
d’exclusió. Distribueixen aliments, dinamitzen 
el diàleg per la pau i la convivència i porten la 
música al barri, això des de fa 10 anys. «Traiem 
la música als carrers, donant classes als infants, 
posant pianos al carrer, de manera que la mú-
sica no sigui una opció sinó un dret per tots els 
nens, siguin d’on siguin», declara entusiasta.

Nascuda al barri, defensa que «els problemes 
que hi ha no els ha de solucionar la policia, 
sinó les entitats com les nostres que treballen 
d’arrel per evitar els eventuals conflictes on hi 
ha bosses de pobresa, aquests són els proble-
mes, gent amb moltes necessitats no cobertes 
i això, clar, crea tensions, com a tot al món»; 
i diu encara: «hi ha una alerta i aquesta alerta 
no la podem deixar passar per alt, s’ha d’ac-
tuar fent els deures, que és posar un piano al 
carrer, fent perquè els infants puguin estudiar 
música, alternatives culturals que formin el seu 
caràcter».

“Allò del barri conflictiu és un mite”

 ▪ Batucada juvenil al barri de Ca n’Anglada



6 MALARRASSA Juny de 2023OPINIÓ

Fiscalitat  
i equitat 

Fèlix Pardo

L a vida social es basteix tant amb fets com amb valors. 
Si els fets configuren un sistema de relacions, els valors 
assenyalen la disposició a reconèixer els límits de cada 

element d’aquest sistema. Pel que fa al funcionament de l’estat, 
i en particular a l’administració d’Hisenda, hi ha un valor amb 
el que posem a prova les voluntats i els interessos que hi entren 
en joc. Aquest valor és el de l’equitat. Convé començar acla-
rint el significat general d’aquest concepte: justícia que té en 
compte les circumstàncies de cada individu, així com l’aplicació 
de la llei segons convingui a cada situació particular, per tal de 
garantir el tracte amb igualtat a totes les persones. 

Si l’equitat fos el valor dominant en el funcionament de 
l’estat en les democràcies liberals, en un dels seus vectors 
claus com és la fiscalitat la seva generalització al conjunt 
de la població no només hagués comportat l’extensió de la 
ciutadania política a tots els individus, passant del sufragi 
censatari a l’universal, sinó també el reconeixement de tots 
els drets dels partícips de la comunitat política. Tanma-
teix, les necessitats recaptatòries dels estats per garantir el 
manteniment del sector públic només ha portat un volu-
ble imperi de la llei i un efímer contracte social. 

En el cas de l’estat espanyol, la major part de la pressió 
fiscal per al finançament de l’estat recau sobre els treba-
lladors assalariats, els autònoms i les petites empreses. El 
problema no radica en la fiscalitat, encara que aquesta pu-
gui ser elevada, sinó en els agents econòmics que no tenen 
la mateixa pressió fiscal, en particular les grans empreses i 
les persones amb rendes més altes, que es beneficien d’una 
elusió i optimització fiscal que comporta una baixa pro-
ductivitat en la recaptació fiscal. N’hi ha prou consultant 
el web del Sindicato de Técnicos del Ministerio de Ha-
cienda (GESTHA) per donar-se un bany de realisme. I 
també és un problema que afecta directament les persones 
amb rendes més baixes l’existència d’una fiscalitat regressi-
va com l’IVA i tota mena d’impostos indirectes, així com 
l’eliminació d’incentius fiscals, com per exemple per llogar 
una vivenda.

Alguns articles de la Constitució espanyola justifiquen 
parlar d’estat social. Però aquesta declaració és paper mu-
llat si la part més gran de la recaptació fiscal és de les ren-
des de treball i amb una manca d’harmonització amb les 
rendes de capital, les quals han anat disminuint els darrers 
anys mentre que les rendes de treball han patit una re-
gressió per la inflació i l’augment del preu de l’habitatge 
de compra i de lloguer. La conseqüència d’aquest fet és 
l’empobriment de les classes mitges i baixes i l’augment de 
les desigualtats. Un estat és de debò social quan té una ad-
ministració d’Hisenda la política fiscal de la qual permet 
avançar cap a l’equitat i, alhora, estableix una transferència 
de rendes que pugui corregir aquelles disfuncions del sis-
tema econòmic que malmeten el benestar del conjunt de 
la població.

No es tracta de repetir el conte de la lletera i pensar que 
amb un sistema tributari que tingui com a fita l’equitat 
s’arribarà a superar totes les injustícies econòmiques ac-
tualment existents. Però no és de rebut que, podent mi-
llorar-ho amb voluntat política, es faci tot just el contrari 
augmentant el tipus general de l’IVA, fent amnisties fis-
cals als defraudadors, aprimant l’administració tributària, 
externalitzant serveis d’auditoria, prenent mesures per evi-
tar la cancel·lació dels expedients en curs i mantenint uns 
incentius salarials als inspectors que els donen més rèdit 
atendre els petits defraudadors. A la vista de tot aquest  
desgavell hom no sap si estem governats per uns incom-
petents que ens porten a una posició de colista en fiscali-
tat eficaç i progressiva o per uns comissionistes de les elits 
econòmiques. 

 >La Paparola, la PAH i el Sindicat de Llogateres  
de Terrassa es planten

Contra la construcció del  
nou barri de Can Bosch
«L’equip de govern pre-

senta, just abans de 
les eleccions i com a 

mer tràmit, una nova modificació 
del POUM que suposa un can-
vi molt significatiu al que havia 
de ser el polígon de Palau Nord 
i que ara vol convertir en el nou 
barri de Can Bosch», denuncien 
l’entitat ecologista la Paparola 
amb el Sindicat de Llogateres de 
Terrassa i la Plataforma d’Afec-
tats per la Hipoteca en un comu-
nicat fet públic el 24 de maig.

La modificació, afirmen, se 
centra en un canvi substancial 
dels usos del polígon que havia 
de ser de serveis i passarà a ser 
eminentment residencial, im-
plicant la construcció de més de 
2.000 habitatges a la zona sud 
de la ciutat. A finals de març el 
Ple de l’Ajuntament va aprovar 
l’Avanç del Pla amb els únics vots 
a favors de l’equip de govern (Tot 
per Terrassa i ERC) i l’abstenció 
de l’oposició, recorda. Entre els 
motius amb els quals el regidor 
d’urbanisme justifica la modifica-
ció s’hi compten tant els ambien-
tals com els de defensa del dret a 
l’habitatge. D’una banda, perquè 
l’avanç del pla suposa la desclas-
sificació d’una part important del 
polígon, que passaria a ser sòl no 
urbanitzable, i perquè implicaria 
la continuïtat del parc de Vall-
paradís, ampliant-lo un 20 %. 
D’altra banda, perquè dels 2.000 
nous habitatges que es pretenen 
construir, un 50% serien en règim 
d’habitatge de protecció oficial.

D’acord amb el parer de les en-
titats signants del comunicat, la 
construcció d’aquest nou barri 
«es ven com un mal menor ambi-
ental» (per l’ocupació d’un espai 
agrari que l’Ajuntament conside-
ra periurbà i poc ordenat) a canvi 
de «grans beneficis, tant en l’àm-
bit del dret a l’habitatge, com en 
la millora ambiental de l’entorn».

Després d’una primera valora-
ció inicial de l’anunci públic de 
la modificació del POUM els 
moviments ecologistes i pel dret 
a l’habitatge han extret les con-
clusions i deixen clar que «esta-
rem atentes a les diverses parts 
del procés que analitzarem en 
detall. Perquè no permetrem que 
el consistori jugui amb els nostres 
drets ni ens vengui una cosa que 
no és».

Les conclusions
Per començar, no es pot enten-

dre la lluita pel dret a l’habitatge 
sense la lluita ecologista i vice-
versa. No ens faran escollir entre 
l’una i l’altra, perquè el que plante-
ja l’Ajuntament és un fals dilema: 
Sí, a Terrassa, cal millorar l’accés a 
l’habitatge, però no construint so-
bre l’espai agrícola, sinó fent ús de 
les eines urbanístiques de les que 
disposa l’Ajuntament, que no són 
poques. Arreu del territori tenim 
experiències en que se’ns ha venut 
la construcció de grans infraes-
tructures com un bé necessari. I 
un exemple d’això és l’ampliació de 
l’aeroport del Prat o el Pla Ponent 
al Baix Llobregat.

Cal millorar l’accés a 
l’habitatge, però no construint 
sobre l’espai agrícola, 
sinó fent ús de les eines 
urbanístiques de les que 
disposa l’Ajuntament 
 
Aquesta proposta suposa 
l’ocupació del sòl i d’una zona 
de valor ambiental al sí de la 
llera de la riera i que té molt 
potencial agrari i social

Seguidament, expandir la ciu-
tat quan tenim molts sectors 
mig buits que necessiten plans 
de millora i estratègies per re-
densificar-los és contrari a la 
suposada revolució verda que 
propugna l’Ajuntament. A Ter-
rassa hi ha milers de pisos buits 
ja construïts i que podrien ser 
reaprofitats en comptes de cons-
truir-ne de nous.

A més a més, no ens sembla 
que la millor manera d’optimit-
zar els recursos públics sigui 
creant un nou barri a una zona 
que ara mateix està totalment 
mancada d’equipaments pú-
blics i on per tant, caldria cons-
truir-los de zero. Crear nous 
barris dormitori a la localitat, 
amb baixa qualitat de serveis i 
totalment dependents del ve-
hicle privat és aprofitar els re-
cursos públics i millorar les 
condicions de vida de les terras-
senques i dels terrassencs?

Oferir un 50% d’habitat-
ge de protecció oficial a costa 
d’urbanitzar l’entorn agrícola i 
natural mentre es manté “con-
gelada” l’aprovació al Ple de la 

proposta portada per la PAH i 
el SLL de garantir el 30% dels 
HPO a les noves construccions 
(en sòl urbà consolidat on els 
constructors privats no tenen 
ara mateix l’obligació d’aportar 
habitatge assequible) és hipo-
cresia. Encara més, quan això té 
una lectura claríssima de segre-
gació habitacional i social que 
no pensem tolerar. No podem 
seguir concentrant l’habitatge 
assequible als límits de la ciutat 
i construint guetos, en comptes 
de distribuir-lo per tot el mu-
nicipi.

Aquesta proposta suposa 
l’ocupació del sòl i d’una zona 
de valor ambiental al sí de la 
llera de la riera i que té molt 
potencial agrari i social. El que 
es planteja (i s’ha arribat a dir 
així) com un guany en zones 
verdes és en realitat l’urbanit-
zació i l’asfaltat de 210.000 me-
tres quadrats. Dir que s’expan-
deix l’Anella Verda quan el que 
s’està plantejant és construir, és 
un contrasentit i una afirmació 
enganyosa.

Finalment, cal acabar amb l’es-
tratègia que ha seguit aquest go-
vern de modificació puntual del 
POUM per evitar enfrontar un 
debat seriós i sistèmic sobre el 
model de ciutat que volem. La 
ciutat no pot seguir sent esclava 
d’un pla aprovat l’any 2003 que 
era absolutament expansionista 
i que no respon als reptes actu-
als. Ni des de l’òptica del dret 
a l’habitatge, ni des de la lògica 
de la crisis ambiental global del 
canvi climàtic i la pèrdua de bi-
odiversitat.

Per tot plegat, considerem que 
hi ha motius de sobres per de-
nunciar aquesta actuació feta a 
corre- cuita i reclamar a l’Ajun-
tament que es faci marxa enre-
re amb el Pla. Cal que el nou 
Govern que sorgeixi de les pro-
peres eleccions municipals del 
proper 28 de maig escolti les 
entitats ecologistes i que lluiten 
pel dret a l’habitatge. Nosaltres 
seguirem de prop el procés i no 
permetrem que es jugui amb el 
futur de les terrassenques i ter-
rassencs.

Perquè volem habitatge as-
sequible per a tothom i també 
volem preservar i mantenir l’en-
torn natural de la ciutat!

 ▪ ‘El Kalitxet ocupa i resisteix’
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Pep Valenzuela

M anicomis, cases de boi-
xos... El reguitzell de cri-
sis que patim, amb tots 

els problemes de diferent factura, 
està posant a prova les capacitats de 
resistència física, mental i fins i tot 
moral i de tothom. La salut men-
tal, concretament, ha estat motiu 
de creixent preocupació i atenció. 
Se n’ha parlat i publicat molt, hom 
ha descobert un món de trastorns 
que afecten un nombre creixent 
de persones i dels quals totes som 
pacients potencials. Podríem pen-
sar que s’ha normalitzat molt la 
qüestió. En realitat, estem encara 
davant un món que més que des-
conegut ho era d’amagat, estigma-
titzat.

«Estem encara 
davant un món que 
més que desconegut 

ho era d’amagat, 
estigmatitzat»

Una aproximació a aquesta rea-
litat no deixarà ningú impassible. 
Els centres d’internament o psi-
quiàtrics van tancar a mitjans els 
anys 1980. L’Antònia, presidenta 
del col·lectiu de Salut Mental 
Terrassa i mare d’un fill amb ma-
laltia mental, recorda que alguns 
malalts eren emmarcats sota la 
llei de «vagos i maleantes».

«Venim de predicar en el de-
sert», es plany l’Antònia Gon-
zález Segòvia, «el meu fill està 
malalt fa més de 30 anys. Ara, 
tenim alguns recursos més, però 
les famílies hem de fer pinya per 
ajudar-nos». El 1993, quan crea-
ren l’associació, «érem mares des-
bordades amb els malalts a casa. 
4 o 5 famílies, ens vam començar 
a trobar, ens coneixíem d’anar al 
psiquiatre, al metge i no tenir re-
cursos», recorda en declaracions 
a Malarrassa.

L’Assumpta Tobella, voluntària 
en el grup, va conèixer algunes 
persones i decidí col·laborar soli-
dàriament. La vida de les famílies 
girava entorn dels malalts, «no 
teníem ni psicòleg ni res, i a base 

de molt pregar l’Ajuntament els 
va cedir aquest local, però sense 
professionals», diu en referència a 
la seu de l’entitat al carrer Martí 
Díez, núm. 7.

En aplicació de la Ley General 
de Sanidad del 1986 es van tancar 
els manicomis a l’Estat espanyol. 
En aquells temps, no eren pocs 
els acudits que reien de persones 
tancades al de Sant Boi. Aquests 
internats van ser creats «per pro-
tegir les persones amb problemes 
de salut mental de les masses so-
cials que les volien linxar», segons 
el psiquiatre i escriptor Sánchez 
Vallejo (citat en un reportatge 
publicat en la Revista Encuentro, 
de 2016). Afirma que allà eren 
acollides, «no se les tractava, car 
no eren considerades malaltes, 
sinó diferents i potencialment 
perilloses i imprevisibles».

A l’associació encara es troben 
les famílies, s’ajuden. «Quan vam 
començar no teníem res, literal-
ment, res de res, ara sí ja alguna 
infraestructura», subratlla Mont-
se Rodríguez Pozo, secretària 
de l’entitat des del 2010. «Quan 
van tancar els manicomis, van 
enviar a casa els malalts i prou, 
sense propostes ni cap indica-
ció», informa la Isabel Marquès, 
membre de l’associació; «tothom 
estava perdut en el món sanitari, 
psiquiàtric, i les famílies més. I es 
van començar a organitzar, com 
ara en aquest tipus d’entitats, 
però ha costat molt, les famílies 
han patit i treballat molt, i encara 
viuen situacions molt complexes i 
difícils», lamenta.

«Abans, amb tots els problemes, 
hi havia els psiquiatres i un se-
guiment conjunt amb les famí-
lies», explica l’Assumpta, «ara hi 
van els malalts i no volen atendre 
els pares per no sé quin proble-
ma de la protecció de dades». 
«Això!», afegeix l’Antònia, «els 
psiquiatres, almenys, eren més 
propers a les famílies, en par-
laves. Ara no, si preguntes com 
està ni t’informen». 

Absurds de la burocràcia i 
l’aplicació de la llei! «Hi ha un 
problema de compatibilitat en-
tre la norma d’incapacitació i els 
drets d’autonomia de la perso-
na, estem en transició», informa 
l’Iris Semper Fran, psicòloga 

que treballa per a l’associació des 
de fa 2 anys. El problema, per al-
tra banda, afegeix l’Esther Sánc-
hez Martínez, també psicòloga, 
és que en aplicar la protecció de 
dades de les persones, les famí-
lies queden a banda, quan en 
realitat necessiten saber, perquè 
conviuen amb els malalts; «l’as-
sociació intenta cobrir aquestes 
deficiències».

«En aplicar la 
protecció de dades 
de les persones, les 

famílies queden 
a banda, quan en 
realitat necessiten 

saber, perquè 
conviuen amb  

els malalts»

 >Salut Mental Terrassa, les famílies s’organitzen per suplir les mancances de la sanitat

“No pot ser que el psicòleg et doni hora a 4 mesos vista”

“Quan emmalalteix  
una persona, ho fa la família”

L’entitat Salut Mental Terrassa, a més de les trobades entre 
familiars, realitza un cicle permanent de xerrades i con-
verses sobre salut mental, cada primer dilluns de mes, 

obertes a persones de totes les edats i col·lectius, gestionades 
per dues psicòlogues.

En l’actual format, estrenat el novembre passat, es fa una 
xerrada oberta a partir de l’exposició d’informacions bàsiques. 
Després, les participants són les protagonistes. La participació 
oscil·la entre les 5 i les 17 persones. 

Cada trobada constitueix una nova i rica experiència. «Pot 
passar qualsevol cosa», diu l’Iris en recordar el cas d’un senyor 
que es va sincerar totalment, «no hi havia dit res del seu males-
tar a ningú, tampoc a la dona, i en el grup es va sentir còmode, 
va sentir confiança».

«Quan emmalalteix de salut mental una persona, emmalal-
teix tota la família», explica l’Esther que afirmà, en una de les 
trobades, un noi que va començar a relatar com la mare havia 
viscut la malaltia d’ell. Comenten també el cas de dues perso-
nes amb el mateix diagnòstic que des que es van trobar a la 
conversa van començar a ajudar-se mútuament.

Les xerrades a les escoles han estat una altra gran experièn-
cia per a les professionals i les voluntàries de l’associació. «En-
tenem que això és també una part de la prevenció», subratlla 
l’Esther, que recorda que han estat als instituts Pere Viver, Ca-
vall Bernat i Terrassa, a més de la Fundació Main. «És molt in-
teressant la conversa amb les joves, hem trobat gent amb unes 
ganes de coneixement molt grans, i es parla, a més a més, amb 
molta naturalitat».

 ▪ En peus, Montse Rodríguez, Iris Semper, Esther Sánchez; assegudes, Antònia González Segovia i Assumpta Tobella

Clarament, el fet que ara hi 
hagi servei de salut mental al 
Consorci Sanitari i que el trac-
tament de la qüestió estigui 
normalitzada, no vol dir que 
la situació estigui bé. «Ni de 
molt», etziba l’Antònia, «enca-
ra no hi ha prou recursos, ni de 
lluny». L’Iris assegura: «gràcies 
que aquí es dona continuïtat i 
estabilitat al servei assistencial 
que ofereix la pública, que és 
molt discontinu i amb terminis 
de temps massa espaiats».

Menys diplomàtica, l’Antònia 
torna a posar el crit en el cel: 
«no pot ser que el psicòleg et 
doni hora al cap de 4 mesos per 
veure’l cinc minuts: com estàs? 

Bé, i al carrer amb una pastilla 
més o menys, i prou. I la famí-
lia ha d’aguantar el pal tota sola. 
Aquí, mentrestant, venen les 
persones que necessiten ajuda i 
no les deixem».

La Montse explica que a les 
trobades del col·lectiu «s’es-
colta activa el patiment de les 
persones, amb tot el cos, i es 
fa acompanyament, setmanal o 
diari per veure l’evolució, que 
és el que hauria de fer-se a la 
sanitat pública. Però, com està 
el sistema, no poden fer-ho, 
les professionals voldrien, estic 
convençuda, però tampoc tenen 
recursos», sentencia.

 ▪ Activitats i propostes permanents que duu a terme Salut Mental Terrassa
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 >Memòria històrica

Amado Vilaplana Cerdà:  
ni la dona ni la gent d’ordre  
el van poder salvar
Manuel Màrquez i Berrocal 
Dr. Història Comparada Política i 
Social (UAB) 
Vocal de la Junta del CEHT

En Amado Vilaplana Cerdà 
va néixer l’any 1895 a Alcoi 
(Alcoià, Alacant) era fill de 

Joan Vilaplana Silvestre, nascut 
el 1869 a Alcoi, alfabetitzat, teixi-
dor de professió, i d’Isabel Cerdà 
Porta, nascuda el 1865 a Agullent 
(Vall d’Albaida, València), mes-
tressa de casa, arribada al municipi 
el 1878. L’any 1900 vivia a Alcoi, al 
carrer Hermano Domingo, 25 i, 
el 1904, a Santa, 4. Amado tenia 
tres germans, nascuts a Alcoi: Isa-
bel (1892), Ernesto (1899) i Joan 
(1902). 

Amado va ser un jove rebel, des-
coneixem les causes, però va ser jut-
jat diverses vegades –segons consta 
a l’Arxiu Municipal d’Alcoi i al Jut-
jat Municipal d’Alcoi–, per bara-
lles, escàndols, maltractaments (ell 
també els va patir, l’any 1920) amb 
embriaguesa (1912, 1914 i 1915), 
per l’ús d’armes sense llicència 
(1916) i per resistència als agents 
de l’autoritat (1926). En casar-se, 
vivia al carrer Sant Miquel, 22, 3a, 
amb la seva esposa, Elvira Cortell 
Gil, nascuda el 1895 a Caraguell 
(Valencia), alfabetitzada i mestres-
sa de casa i amb el seu fill, Amado 
Vilaplana Cortell, nascut a Alcoi el 
1920. L’any 1928 la família va emi-
grar a Terrassa, on va néixer la seva 
filla Georgina (1929). L’any 1930, 
vivien de lloguer, al carrer Claris, 
15 –propietat de Vicenta Venta-
lló, resident a Barcelona–, fins, el 
7 de juliol de 1933 es van traslla-
dar, al carrer Salmeron, 11, 2n 4t. 
Després, al carrer Galileu, 3 baixos 
esquerra i, el 1940, un cop afuse-
llat en Amadeo (pare), la família 
(mare, fill i filla), vivien al carrer 
Duquessa de la Victòria, 6. Elvira 
treballava sargint roba –el 23 de 
febrer de 1939, quan va registrar 
casa seva, constava que tenia una 
màquina de cosir–, Amado (fill) 
com a obrer industrial i Georgina, 
la filla, anava a l’escola.

En Amado Vilaplana a Terrassa, 
durant la República i la Guerra Ci-
vil, va treballar com a teixidor (me-
cànic teixidor) a la fàbrica,“Anòni-
ma Font Batallé, E.C.”, era militant 
de la CNT (des de l’any 1932) i 
delegat de la Borsa de Treball per 
la CNT (1938). L’any 1938, el Tri-
bunal Militar Territorial Primer a 
València –durant el període repu-
blicà-, li va obrir un sumari (Su-
mari 69, Capsa 16979, Ordre 3) 
per possessió il·lícita d’armes i per-
tinència a la FAI, segons el cap de 
la Guàrdia Municipal de Terrassa.

El 23 de gener de 1939, dos dies 
abans que la ciutat fos ocupada 
pels militars colpistes, va fugir de 
Terrassa amb la seva família, però 
va retornar dies després, perquè 
no van poder travessar Rubí, en 
mans dels franquistes. En tornar 
va ser detingut i li van incautar mil 
quatre-centes cinquanta pessetes i 
un anell de plata amb la inscripció 
“CNT”.

El 1939, se l’obre a Barcelona un 
sumaríssim on declara que no va 
participar en els successos revolu-
cionaris terrassencs del 1932, ni 
del sis d’octubre de 1934; si bé, re-
coneix que el 1932, va apropar-se 
l’ajuntament, en sentir les deto-
nacions, però en començar l’assalt 
va tornar a casa. Al sindicat era 
un simple afiliat i no havia format 
part de cèl·lules ni de cap grup; ha-
vent exercit durant uns tres mesos, 
l’any de 1938, el càrrec de delegat 
de la CNT en la Borsa de treball, 
càrrec per al qual va ser nomenat 
pels seus companys i que va exer-
cir, juntament amb el delegat de la 
UGT. La seva tasca era col·locar els 
obrers sense feina i mai va efectuar 
cap acomiadament de personal, 
també aquell any, va fer tasques de 
representació de la seva empresa 
anant a Alcoi a intercanviar teixits 
per aliments. Ell mai va reconèixer 
ser membre de la FAI, malgrat que 
militars i falangistes el van acusar 
de ser enllaç de la FAI amb els im-
portants anarquistes, com Ramón 
Llopis i Miquel Llopis –als que 
coneixia des de la seva infantesa a 
Alcoi- i Emili Mira.

Mai va reconèixer 
ser membre de la 
FAI, malgrat que 

militars i falangistes 
el van acusar de 

ser enllaç de la FAI 
amb els importants 
anarquistes Ramón 

Llopis i Miquel 
Llopis

Les acusacions eren molt greus, 
però les proves eren sempre cir-
cumstancials i les testimonials les 
feien persones del règim. Aquestes 
afirmaven que va participar de for-
ma activa i amb armes en els fets 
revolucionaris de 1932 i 1934, 
malgrat que no va ser detingut, ni 
processat, ni va constar en els llis-
tats oficials de detinguts i declarar, 
el seu metge, que l’any 1932 estava 
malalt d’ésser de la CNT i FAI, de 
formar part de les patrulles de con-
trol i del Comitè de Salut Pública 
de Terrassa. D’anar armat amb 
fusell i bombes, de cremar imatges 
religioses, d’intent de detenció de 
persones de dretes, de col·laborar 
amb dirigent anarquistes interna-
cionals (Ramón Llopis) i de crims 
a la ciutat d’Alcoi, on tenia amistat 
amb el governador civil republicà 
d’Alacant.

Alguns testimonis de l’acusació i 
la correspondència arribada al tri-
bunal per a la defensa matisem o 
contradiuen algunes de les acusa-
cions que va rebre Vilaplana. Així, 
el Cap de línia de la Guardia Civil 
de Terrassa –4a Companyia Co-

mandància de Barcelona–, diu, el 
28 de febrer de 1939, que era de 
la FAI, però que va protegir els 
propietaris de la fàbrica “Pedro 
Font [Batallé]” per interès; i que 
no es pot provar que participés en 
els assassinats comesos per la FAI 
al municipi, però que hi havia un 
torn dins d’aquesta organització 
per a tots els seus membres. Un 
cop més, només proves exigües 
i circumstancials, que eren sufi-
cients per portar a un home a la 
mort.

La Guàrdia Municipal va apor-
tar testimonis de les detencions de 
Vilaplana, per escàndol i embria-
guesa, atribuint-li un caràcter im-
petuós i nerviós; alguns dels mu-
nicipals diuen que no el coneixen 
personalment i, que el que saben, 
és pels informes o “por rumor pú-
blico circulando en la ciudad”. La 
Prefectura del Cos Nacional de 
Seguretat (Secció d’investigació 
i Vigilància) d’Alcoi diu que era 
d’esquerres, que feia deu anys que 
no vivia el municipi i que va venir 
a intercanviar teixits per arròs –tal 
com va declarar Vilaplana davant 
del jutge i hi ha documents que 
així ho corroboren–. Com podem 
comprovar, la consistència de les 
proves és molt feble, com succeeix 
a gairebé tots els sumaríssims.

La seva esposa, Elvira Cortell 
Gil, va enviar una instància al 
tribunal comunicant, que havia 
enviat per error a l’Auditoria de 
Guerra de Barcelona, on creia 
que pertanyia Terrassa, uns do-
cuments visats per la FET-JONS 

Dades bàsiques del procés judicial
Empresonament: Presó Partit Judicial de Terrassa. Presó Model.
Instrucció: Jutge Instructor. Capità Hº de Cos Jurídic, José Garcia Aranda. Inici actuacions (4/02/1939). 

Secretari. Soldat, Cèsar Rodríguez Cisneros (falangista); Alferes Hº, Epifanio Soria Casado.
Acusació: Rebel·lió Militar. 
Consell de Guerra Permanent: Jutjat Militar Eventual de Terrassa, 6/03/1940.
Tribunal: President. Comandant d’Infanteria, Antonio Villar Álvarez. Vocals. Capità d’Infanteria, 

Francisco Cabaña Ruiz; Capità de Cavalleria, Manuel González Ceballos; Tinent d’Infanteria, Pasqual 
Candia Tomás. Alferes Hº del CJM, Ignacio de Puig y de Palleja. Vocal Ponent, Soldat Isidre Esmerats 
Bosch (apareix com a secretari a l’acta del judici) 

Defensor:  Tinent Jurídic Militar, José Cardenal de Sa-
las (va demanar una pena inferior)Sentència: Sumaríssim 
Ordinari (1.866) de 4/03/1942 pena de mort.

Execució i enterrament: Camp de la Bota de Barcelona, 
14/04/1942 (38 anys). Fossa Comú Cementiri del Sud-
Oest de Barcelona.

Testimonis d’Acusació: Informes Ajuntament; Falange 
(Emili Matalonga); Guàrdia Civil; Baldomero Belles Boix 
(GC); Jose Carramiñana Marques (Cap Guardia Muni-
cipal de Terrassa); José Nadales Garrido (GMT i veí del 
condemnat); Rafael Ginar Aleu (caporal GMT) i José 
Castella Jover.

Defensa: L’advocat va tractar de desmuntar els càrrecs i 
va demanar una pena inferior a la sol·licitada pel ministeri 
fiscal. Vilaplana, nega la seva participació en els fets (assas-
sinats, assalt i robatori) i només reconeix el que va dir a la 
seva declaració.

Documents per a la Defensa: Cartes al tribunal de: 
Carlos Maturana Vargas, metge i alcalde de Ullastrell; 
FET-JONS d’Alcoi i  Elvira Cortell Gil, la seva exposa.

Circumstància: Sentència Sumaríssim d’Urgència 
(253) de 6/03/1940. Pena de mort.

Execució: Camp de la Bota (Barcelona) 8/07/1940 (44 
anys). Fossa comú cementiri de Terrassa.

d’Alcoi, on es consigna la conducta 
del seu marit. Afegint que hi havia 
una altra persona a Alcoi, de nom, 
Amadeo Vilaplana “sujeto de muy 
malos antecedentes” i que segura-
ment, per error li imputen al seu 
marit –hem trobat a Amadeu 
Vilaplana Moltó, nascut a Alcoi, 
l’any 1897 i condemnat per auxi-
li a la rebel·lió a dotze anys i un 
dia de reclusió menor. Potser es 
podien referir, com apunta l’his-
toriador, Juan Antonio Olivares, 
a Rafel Vilaplana Vicent (1904, 
Énguera, València), membre de la 
Junta de Seguretat per ERC exili-
at i mort a França (1975). També 
va enviar una carta al ministre de 
l’Exèrcit signada la instància per 
vint-i-quatre persones d’ordre 
d’Ullastrell i Terrassa i pel metge 
i alcalde franquista d’Ullastrell, 
Carlos Maturana Vargas. Aquest, 
en una carta personal, va justificar 
que Amado estava malalt durant 
l’assalt a l’Ajuntament de Terrassa 

(febrer de 1932), afegint que es 
podia comprovar amb la declara-
ció d’oficials de la guàrdia civil.

Però les desgràcies de la famí-
lia varen continuar i el seu fill, 
Amado Vilaplana Cortell, me-
nor d’edat i que patia una malal-
tia neurològica greu, va fugar-se 
–amb 75 pessetes– per unir-se 
a les milícies a Alcoi, com va de-
nunciar la seva mare a Vida Nu-
eva (21/1/1937) i malgrat la 
prohibició del pare, que el va ha-
ver de reclamar, fent-lo tornar a 
Terrassa. Va ser detingut acusat 
de participar en la guerra amb 
les milícies republicanes a Alcoi 
i de pertànyer a les Joventuts lli-
bertàries –malgrat va ser sempre 
de la Joventut d’Acció Catòlica de 
Terrassa–, el varen condemnar a 
12 anys de presó major per Au-
xili a la rebel·lió militar, però la 
condemna, aquesta vegada, va ser 
commutada –”No procede”–, per 
la seva edat i salut.

 ▪ Amado Vilaplana Cerdà, foto carnet

Carta de suport de l’alcalde d’Ullastrell
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Municipals 2023 2019

Vots % escons Vots %

TxT 26.372 33,46% 11 27.970 29,28%

PSC-CP 16.711 20,91% 7 19.634 20,55%

VOX 8.380 10,49% 3 2.223 2,33%

ERC - MES - AM 6.047 7,56% 2 14.262 14,93%

JUNTS CM 5.723 7,16% 2 7.224 7,56%

PP 5.242 6,56% 2 2.953 3,09%

TeCP 3.643 4,56% 4.636 4,85%

CUP - AMUNT 2.696 3,37% 3.434 3,59%

Cs 1.273 1,59% 7.745 8,11%

Resultats definitius de les Eleccions 
Municipals del 28 de maig de 2023 i 
comparativa amb les eleccions de 2019

Dades de participació           2023             2019 

 • Total de votants  80.703 50,85 % 95.766  61,34 %
 • Abstenció   78.000 49,14 %  60.357 38,66 %
 • Vots en  blanc          1.135     1,42 %        408     0,43 %
 • Vots nuls           821               1,01 %         244             0,25 %

 >Tot x Terrassa revalida la seva majoria, el PSC es manté i entra fort l’ultradreta

Guanya l’abstenció a les municipals i arriba al 50% de  
les persones amb dret a vot
Redacció

E ls dos grups municipals 
més grans al Ple terrassenc, 
Tot per Terrassa i el PSC, 

mantindran la seva posició. La 
resta fa un bon ball. Ball i mal de 
cap en el cas d’ERC, que per 3 de 
les 5 representants que tenia i fe-
ien del partit un aliat fort i sòlid. 
Li passa al davant Vox, que entra 
de nou amb 3 regidors. Es manté 
Junts per Terrassa amb les dues 
regidores que tenia, i amb dues re-
gidores més retorna el PP a la sala 
de plens. Ciutadans es queda sense 
representació i, tal com apunta el 
resultat d’aquest partit a Catalunya 
i el conjunt de l’Estat, aniria camí 
de la desaparició.

La gran notícia, de totes mane-
res, si més no quan hom pensa 
en el llarg termini, hauria de ser 
l’augment de l’abstenció, de quasi 
9 punts. Ha votat només el 50,5% 
de cens, o sigui la meitat de les ciu-
tadanes amb dret a vot. En altres 
jocs, això ja seria motiu d’invalida-
ció de la partida. Els quatre partits 
que mantenen representació l’han 
aconseguit amb menys vots.

Elucubracions a banda sobre 
l’eventual significació i efectes 
d’aquesta abstenció, la victòria del 
partit de Jordi Ballart és un reco-
neixement indiscutible de la seva 
figura, de l’exposició mediàtica de 
la qual tant se n’ha parlat i dit com 
a eina fantàstica de caça de simpa-
ties i vots. A més de les filigranes 
i espectacles a les xarxes, aquest 
reconeixement segur que ho és 
també a la labor de govern, estigui 
d’acord o no l’oposició amb el ma-
teix. 

Sorprèn, per tant, que la feina 
i empeny que ha posat ERC en 
aquests quatre anys de mandat, 
amb pandèmia pel mig i tot, no 
hagi tingut el reconeixement cor-
responent, ben al contrari, malgrat 
fins i tot l’ampli consens d’analistes 
de la política municipal en torn de 
la importància decisiva de l’aporta-
ció al govern dels socis republicans.

L’altra sorpresa, mentrestant, és 
l’entrada del partit ultradretà amb 
tres regidors, per més que previsi-
ble i considerant el segur traspàs 
de vots de Ciutadans a aquella 
formació. A més, perquè hi ha el 
retorn de l’altra partit dretanista, el 
PP. Tots dos sumen molta reacció 
i, en el cas del primer, especialment 
agressiva i bel·ligerant. A la ciutat 
encara es recorda la visita del segon 
de bord en un míting a la plaça 1 
de Maig, amb manifestacions de 
denúncia i molt violenta acció po-
licial.

En el seu segon intent de recupe-
rar representació a l’Ajuntament, la 
CUP ha  tornat a quedar-se cur-
ta de vots. Un resultat previsible, 
d’acord amb totes les enquestes. 

Menys previsible, encara que 
també ho anunciaven alguns son-
dejos, era el resultat de Terrassa en 
Comú Podem. A les eleccions del 
2019, es presentaren dues candi-
datures d’aquest espai, que havia 
tingut 6 regidores durant la legisla-
tura prèvia, i cap de les dues assolí 
el nombre mínim necessari, mal-
grat sumar totes juntes 8.147 vots, 
el que li hauria pogut representar 3 
o 4 escons en aquell moment.

Presentant-se units, en aquesta 
ocasió, i considerant, a més a més, 

la llarga trajectòria i patrimoni po-
lític i cultural dels quals és heretera 
aquesta (des del PSUC dels anys 
1970, passant pel PCC, ICV i 
EUiA), Terrassa en Comú Podem 
ben bé podia intentar fer quelcom 
per reanimar un nombre suficient 
dels ja dits vuit-mil vots de fa qua-
tre anys. Hom intenta explicar-se 
el cas i pensa, tal vegada, que les 
votants no s’han reconegut en l’ac-
tual proposta, malgrat els esforços 
de la candidatura. O, potser, que el 
partit no ha fet prou. O, finalment, 
que els temps deuen d’haver can-
viat més que ningú no s’imaginava 
i, qui sap, caldrà inventar quelcom 
de nou.

El partit de Jordi Ballart pot go-
vernar sol encara i no tenir majoria 
suficient. Podria repetir l’aliança 
amb ERC amb la qual, segons 
declaracions de les dues parts, tan 
bé s’han sentit i hauria funcionat, 
almenys per governar. Ara, però, el 
suport d’ERC no li soluciona cap 
problema pel que fa a xifres a l’hora 
de guanyar votacions en el Ple.

Percentatges de 
vots als partits per 

districtes

Districte 2 Districte 3

Districte 4 Districte 5

Districte 6

Districte 1

Districte 7

Font: Ajuntament 
de Terrassa
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Pep Valenzuela

«Ara som 9 persones 
treballant, de les 
quals 6 som sòcies de 

la cooperativa i 5 persones inseri-
des. Estem molt contents perquè 
aquest és l’objectiu que ens va ani-
mar a crear la Dovella cooperati-
va», declara amb orgull i alegria en 
Xavi Busom, president de l’entitat, 
arquitecte i cap d’obres.

La Dovella, cooperativa de cons-
trucció i inserció social, començà el 
seu recorregut fa 5 anys. La prime-
ra obra el 2021, i han passat 16 per-
sones entre la data del naixement, 
amb 3 sòcies fundadores i el passat 
2021, enmig de la pandèmia de la 
covid, que ja sembla quedar lluny, 
si no fos per les consultes al CAP o 
les farmàcies, i encara aquell recor-
regut «sí, abans de la pandèmia!».

La primera etapa va estar ocupa-
da amb cursos, tallers i formacions 
sobre cooperativisme, estudi sobre 
desigualtat social, exclusió i inser-
ció, principalment, amb Barcelona 
Activa, Tàndem social i el Servei 
d’Emprenedoria de l’Ajuntament 
de Terrassa. Va ser el temps de 
muntar el projecte i donar cos a la 
proposta somiada.

L’Abdel és la primera persona que 
van incorporar a l’equip i que van 
ajudar a superar la situació d’exclu-
sió en què vivia. Amb experiència 
com a soldador, es trobava a l’atur 
i dormia a la fundació Busquets. 
«De vegades trobem incomodi-
tat o resistència a l’hora d’utilitzar 
aquests conceptes: exclusió i inser-
ció, risc d’exclusió», reflexiona i co-
menta en Busom, que en el seu poc 
temps lliure respon com a presi-
dent del Centre Excursionista de 
Terrassa. «És la crua realitat, o és 
que ho has de dir que quedi bonic, 
que no faci mal o molesti? Sí que hi 
ha gent exclosa i que la societat no 
la vol, és això».

Aviat, incorporaran un jove que 
ha viscut en situació de tutela per 
part de l’Administració, els joves 
dits menors no acompanyats. A 
partir 18 anys, amb l’estrena de la 

majoria d’edat l’Administració els 
deixa al carrer. La Dovella conver-
sa amb serveis socials de l’Ajunta-
ment per ajudar en els casos que 
sigui possible.

«Pot semblar poc», diu el Xavi, 
«però quan veus la transformació 
de l’Abdel, que vivia al carrer, amb 
problemes psicològics..., ara té un 
pis i espera la dona i el fill que arri-
baran aviat del Marroc, sentim que 
la feina ha servit de quelcom i això, 
malgrat tots els problemes, ani-
ma». Cita també el cas de l’Esteve, 
un noi amb discapacitat intel·lec-
tual diagnosticada d’un 55%, pot 
treballar; treballa amb l’equip de la 
cooperativa i viu sol.

Parlant de problemes, recorda el 
pas d’una companya per l’empresa. 
En aquest cas, dona, que en gene-
ral troben dificultats per treballar 
com a mà d’obra a la construcció, 
i amb risc d’exclusió. L’experiència 
no va funcionar, o no ho van saber 
fer prou bé. La veritat, recorda en 
Busom, és que no van aconseguir 
incorporar-la i, després d’alguns 
mesos, col·lectivament decidiren 
mirar altres possibilitats.

És una entitat 
sense ànim de 

lucre, de manera 
que l’excedent, 
quan hi ha, és 

invertit en obres 
de rehabilitació 
d’infrahabitatge

La cooperativa és una entitat sen-
se ànim de lucre, de manera que 
l’excedent, quan hi ha, és invertit, 
entre altres, en obres de rehabili-
tació d’infrahabitatge. La primera 
que han realitzat ha estat a Santa 
Coloma de Gramenet, en el pis 
d’un noi amb esclerosi múltiple, 
molt gran i sense cap mena de 

mobilitat. És una obra d’adaptació 
del bany en un pis bastant petit. El 
cost és de poc més de 3.000 euros. 
«Sabem que és poc el que hem fet, 
però hem ajudat aquest jove, es-
tem contents», reflexiona encara el 
president de la cooperativa.

La primera obra, el 2021, la van 
portar endavant un paleta oficial 
de primera, l’Abdel i en Dani, un 
jove de Prodis. «Després no hem 
parat de treballar, i sense promoció 
ni publicitat. Ens hem trobat fent 
11 treballs al mateix temps, una 
bestiesa!», fa balanç d’aquesta ex-
periència que considera, fins i tot, 
«massa accelerada. Tant que tam-
bé ens hem agafat els dits!», diu 
lamentant les primeres pèrdues, 
però sense perdre la calma ni l’en-
tusiasme. «Res de greu. Això for-
ma part de la feina. Sobretot, quan 
et trobes amb un únic cap d’obres, 
jo mateix, per atendre tantes feines 
a la vegada. Ha estat un creixement 
massa ràpid», conclou, «i hem fet 

una pausa i replantejaments». Ja 
tenen pla de recuperació i, sobre-
tot, no falta feina, més de la que 
poden atendre immediatament.

La gent incorporada durant 
aquest curt espai de temps, ha estat 
sempre amb contractes indefinits, i 
amb l’objectiu que les persones es 
facin sòcies cooperativistes. Això, 
clar, té un límit, perquè no volen 
ser una empresa gran, almenys de 
moment. Pel que fa a les persones 
contractades per inserció social, 
l’objectiu és que, una vegada après 
l’ofici i assolides les condicions mí-
nimes suficients d’autonomia, s’in-
tegrin al dit mercat de treball.

Això, aquesta reflexió, pel que fa 
a l’experiència de treball, de fer les 
obres. D’altra banda, hi ha la qües-
tió del creixement com a equip 
de treball i, específicament, com 
a grup de sòcies cooperativistes. 
«Volem treballadores i sòcies que 
es creguin de debò el projecte so-
cial, per això vam crear la coopera-

tiva», emfasitza en Busom, «però 
no és fàcil, a més, ja sé que no és 
només pel que fa a la cooperativa. 
Vull dir, que aquest pensament o 
reflexió ho és sobre la societat en 
general».

La Dovella ha estat nominada 
per a tres premis de reconeixement 
de la tasca feta i que han rebut amb 
molta alegria. «Estem molt con-
tents com ha treballat tothom amb 
la gent per inserir, els professionals 
s’han adaptat, vam fer xerrades 
amb psicòlegs. Participem, a més, 
en diferents xarxes d’economia so-
lidària, com la XES. És això el que 
ens anima, millorar la realitat, re-
soldre problemes».

L’objectiu és que 
les persones 

contractades per 
inserció social, una 
vegada après l’ofici, 
s’integrin al mercat 

de treball
Tot plegat, «un món de contra-

diccions», subratlla en Xavi. Co-
menta el cas d’algunes entitats que 
fan el que s’havia dit durant molt 
temps caritat o beneficència social. 
Casos paradigmàtics poden ser els 
de grans empresaris o banquers, 
protagonistes de no poques i greus 
crisis, que financen la producció i 
el comerç d’armes, que inflen les 
bombolles immobiliàries i després 
desnonen famílies. «No cal anar 
massa lluny», es plany, «et trobes 
sovint amb entitats que es presen-
ten com a economia social, però 
que en realitat no pensen ni es 
plantegen la necessitat de trans-
formar la realitat anant a l’arrel i 
causes dels problemes», i argu-
menta, «però bé, per això estem 
aquí, posant el nostre gra de sorra, 
la nostra aportació».

 >Cooperativa de construcció i inserció social, la Dovella fa balanç de 5 anys de vida

“Estem fent la tasca d’integració social que volíem, 
malgrat les dificultats que té l’economia social”

 ▪ Obres de rehabilitació de La Dovella al Centre Excursionista PEP VALENZUELA
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 >Carme Badiella exposa al Casal de la Dona

«Tot va començar amb el crit feminista»

 ▪ Carme Badiella, junt amb les seves obres, al Casal de la Dona de Terrassa

Lluís Costa

El Casal de la Dona ha pre-
sentat les pintures de la 
Carme Badiella al seu local 

(carrer Galileu, núm. 119). Una 
retrospectiva de l’artista, petit re-
cull d’alguns dels quadres creats 
en els darrers anys, una produc-
ció pausada, íntima, pura voca-
ció, sense pretensions més enllà 
del gaudi en fer-la. La Carme 
es prodiga poc, ni en ambients 
artístics ni ciutadans en general, 
«no vull ser protagonista, no tinc 
ego», confessa en declaracions a 
Malarrassa.

Ens hem interessat per les te-
les titulades Crisi, imatges d’una 
indústria desballestada. «Va coin-
cidir amb l’any 2008, van tancar 
fàbriques, m’interessava el tan-
cament d’empreses, l’atur, conec 
gent afectada, em preocupava el 
tema, però les pintures no tenen 
voluntat d’intervenció o denún-
cia», declara, «podria utilitzar-se 
com a tal, cert, però no m’ho he 
plantejat així». Presenta també 
un quadre d’una nena mauritana, 
«les nenes considerades inferiors, 
marginades... vaig pensar que 
la bellesa d’aquestes podia ser 
reivindicativa, però no era, real-
ment, aquesta la meva intenció». 

Va començar dibuixant, una 
passió innata. Ho va fer a l’escola 
de belles arts de Sabadell, anava 

a dibuixar les models, també al 
cercle artístic de Barcelona. Anys 
d’admiració i aproximació a la fi-
gura humana, durant hores tot el 

dia. Explica que va ser un temps 
en què va guanyar molta agilitat. 

Més tard, al Vapor universitari 
de Terrassa i a l’escola de Belles 

 LA COLUMNA SACRA
Píndoles sobre Benestar Emocional

Adolescència i malestars

Quan les famílies arriben a l’etapa de fills en 
l’adolescència, viuen canvis que poden ocasi-
onar la modificació del funcionament de tot 
el sistema familiar. En moltes circumstàncies, 
famílies que han estat funcionals durant la 
infància dels seus fills, poden viure crisis gene-
rant patiment i desorientació.
Els nounats neixen amb una simbiosi o fu-
sió emocional amb la mare que poc a poc va 
donant lloc a un procés d’independència per-
sonal lent i complex teoritzat pel psiquiatra 
i terapeuta familiar Murray Bowen (1989), 
la diferenciació. Aquesta es defineix en el 
grau en què l’individu és independent, física 
i emocionalment de l’entorn familiar on es 
desenvolupa. Una persona correctament di-
ferenciada és aquella que és capaç d’actuar en 
un correcte equilibri entre les forces del grup 
i les individuals, que pensa les coses abans de 
fer-les sense cedir a pressions, que és flexible 
i que és capaç de projectar un camí present i 
futur mogut per la pròpia voluntat i no per les 
creences familiars.
L’adolescència és l’etapa vital on la diferencia-
ció pren una especial importància, els canvis 
físics, intel·lectuals, emocionals i relacionals 
poden generar en l’adolescent desorientació 
sobre quin paper ha de jugar amb la seva fa-
mília i amb el seu grup d’iguals. Aquest procés 
pot desembocar en baixa autoestima, reduc-
ció de les relacions socials, baix rendiment es-
colar, irascibilitat i tristesa, situacions summa-
ment difícils d’acompanyar pels progenitors.
Des de la teràpia familiar sistèmica es proposa 
un abordatge relacional conjunt on el liderat-
ge d’aquest treball rau en els progenitors, els 
quals son els responsables d’activar reflexions, 
propostes i canvis que mobilitzin tot el siste-
ma familiar, evitant caure en la culpabilització 
parental per la situació que viuen els seus fills. 
Alguns dels elements clau serien els següents:

    • Fer un treball sincer de revisió de la 
conjugalitat, entenent que és la relació de 
parella la que serveix d’exemple per orga-
nitzar el concepte AMOR i VINCLE en 
els fills. El què ells senten, pensen i es fan 
l’un a altre és el que projecten i perceben 
els seus fills.
    • Revisar les normes de casa. El model 
rígid de les normes quan els fills son pe-
tits ha de transformar-se en un model en 
el qual hi pugui actuar la negociació i l’as-
sumpció de responsabilitats per part dels 
adolescents.
    • Reduir la tensió que genera les tasques 
escolars i altres obligacions abraçant la 
compassió i les segones, terceres o quartes 
oportunitats.
    • L’adolescent no és el problema, l’adoles-
cent s’enfronta a un problema. L’adolescent 
primer i després tot el sistema familiar ha 
de caminar per combatre el problema.
    • Valorar els petits canvis que fan els 
adolescents i posar-los en valor.

Quan hi ha processos de malestar en els ado-
lescents cal fer canvis en el si de la família. És 
important destacar que quan s’observen con-
ductes d’autolesió física, greu consum de tò-
xics o pensaments suïcides, cal consultar amb 
un professional.

Pol Serrat Esquerda 
Terapeuta familiar sistèmic

Les sòcies de Malarrassa gaudeixen de des-
comptes en la matrícula a les pràctiques:
info@espaisacra.com, C/ de la Independència, 
95   08225 Terrassa

Arts, on anava per lliure, acabà 
interessant-se i decidint-se per 
la pintura; cita la influència o 
inspiració de l’Artur Sansó. El 
2013, amb un grup de pintors 
muntaren un taller, comparteixen 
interès i espai, i n’han fet alguna 
exposició conjunta. 

Una trajectòria d’exploració i 
descoberta de possibilitats prò-
pies i de temes d’interès. Aquesta 

darrera és la que marca les etapes 
del recorregut, l’última, una apro-
ximació a l’abstracte, conseqüèn-
cia d’un despreniment de retina 
que li va provocar molèsties a la 
vista, però sense fer-li perdre cap 
desig ni motius per continuar.

«He posat al Casal una mos-
tra, una mica del recorregut de la 
meva obra», explica al Malarras-
sa. «Quan un tema m’interessa, 
hi vaig a fons i em dedico quasi 
amb exclusivitat durant aquell 
temps». I així, la crisi, les nenes 
de Mauritània, el mar, les flors i, 
més recentment, els abstractes i la 
guerra.

L’elecció del Casal de la Dona 
com a sala d’exposició és, bastant, 
fruit de la casualitat. «Conec 
l’Encarna, una companya femi-
nista molt activa. Abans ni sa-
bia de l’existència del mateix». 
Un quadre d’una noia que crida, 
puny alçat, va ser el desencade-
nant. «Parlant amb l’Encarna em 
va semblar que podia ser el crit 
feminista, i va començar la con-
versa i invitació a exposar. Con-
fesso que em feia gràcia exposar 
en aquest espai, el sentit del femi-
nisme». 

El cartell de l’exposició mostra 
una de les seves pintures més 
recents. «Passar a l’abstracte ha 
estat un canvi de mirada al món, 
l’abstracte és més creatiu, més 
complicat; no són quatre pinze-
llades, l’haig de treballar molt. 
Per mi, com t’he dit, va ser un 
pas forçat, no m’hi veia gairebé, 
i és encara un camp desconegut. 
M’interessa sobretot el tema de 
la llum i gestual, cal·ligràfic, estic 
fent tempteig».

 > 03/06: 10:30  Urbans Sketchers 
dibuixaran el nostre edifici al pati.
 > 03/06: 12:00-14:00 Taller d’Up-
cycling: Decoració de tests amb 
Edding.
 > 06/06: 19:00-20:30 Presentació 
Arcadi Oliveres i acte per la pau.
 > 08/06: 19:00-20:30 Xerrada amb 
Josep Pla - Sincronies: Mons 
paral·lels. 
 > 10/06 12:00-14:00  Taller pinta-
cares amb Posca - Samantha 
Medina. 

 > 10/06: 19:00-20:30 Música de 
cambra en directe 
 > 17/06: 12:00-14:00 Jocs de taula al 
pati (Jenga, virus, etc.). 
 > 22/06: 19:00:20:30 Xerrada sobre 
poesia - Amb Joan Tamayo. 
 > 27/06: 18:30-20:00 Juguem al joc 
“Jumanji” al pati.
 > 01/07: 12:00-13:30 Decora la teva 
samarreta amb Tie Dye. 

Carrer de la Font Vella 72-78

AGENDA CULTURAL ABACUS DEL MES DE JUNY
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Elvira Franch

A finals de l’any 2021, pràc-
ticament quan encara te-
níem força viu el record 

d’una pandèmia que va afectar a 
tot el món: un apassionat del te-
atre, Gabi Ruiz, de Castellar del 
Vallès, que feia poc que s’havia 
prejubilat, va trobar la idea justa 
per poder gaudir de la seva passió 
i de passada no estar tancat a casa 
com durant un temps ens vam 
veure obligats. Feia temps que li 
barrinava la idea i va decidir tirar-la 
endavant.

Gabi Ruiz havia estat membre 
de la junta directiva de la Funda-
ció Xarxa d’Espectacles infantils 
i Juvenils de Catalunya, on era 
membre constituent d’admi-
nistració i gestió d’espectacles. 
La seva experiència i il·lusió en 
aquest camp el va portar a tirar 
endavant un espai cultural i dotar 
el seu municipi d’un lloc de crea-
ció, desenvolupament i oferta de 
propostes culturals. Un espai on 
ubicar produccions teatrals, reci-
tals, monòlegs, concerts de petit 
format, sessions de contes, expo-
sicions, cursos i tallers, activitats 
d’esplai, reunions... en definitiva 
tot el que tingués a veure amb la 
cultura que no fossin festes par-
ticulars.

El local. En Gabi de seguida va 
trobar col·laboradors que es van 

afegir al projecte per ajudar-lo. 
Abans de res, en Gabi es va de-
dicar a buscar un local ben situat 
al centre del poble. Sense pen-
sar-s’ho massa el va llogar i amb 
poc temps el va convertir en un 
espai diàfan, dotant-lo amb un 
aforament per vuitanta persones, 
amb cadires plegables i un esce-
nari mòbil, en forma d’entarimat, 
que pot adaptar-se a les diferents 
necessitats en funció de l’activitat 
cultural que s’hi vulgui dur a ter-
me. Es va actualitzar la instal·la-
ció elèctrica i es van construir uns 
lavabos nous a peu pla i inclusius, 
amb el pensament que ningú tro-
bes cap barrera per poder gaudir 
de qualsevol manifestació cultu-
ral. Com és natural, es van instal-
lar focus i un aparell per projectar 
documents audiovisuals.

Ajudes econòmiques. Per cobrir 
les despeses de permisos i de les 
obres,  i per  ajudar en el seu fun-
cionament, ja que, com s’ha dit,  
l’espai és privat, i també per po-
der assolir l’autofinançament, es 
van pensar amb una fórmula de 
macromecenatge, que va consistir 
a trobar persones disposades a fer 
una aportació econòmica d’entre 
100 i 1.000 euros, amb el com-
promís, per part de l’impulsor 
del projecte, que les quantitats 
seran retornades als mecenes en 
un màxim de dos anys, o sigui 

l’any 2024. A part, també es va 
crear un micromecenatge per  les 
persones que van voler col·labo-
rar amb aportacions de des de 25 
fins a 100 euros; en aquest cas, 
tenien una recompensa com ara 
que el nom d’aquests protectors 
econòmics (que van ser un cen-
tenar) figurin en un plafó just a 
l’entrada del local, a part d’estar 
recompensats, en unes entrades 
gratuïtes o amb descomptes, du-
rant la temporada, depenent de 
cada aportació.

El nom. Abans d’obrir portes,  
calia posar nom al local i al pro-
jecte. Després de buscar i consul-
tar, li van posar «Alcavot», nom 
que es donava al teló o cortinatge 
que substituïa el teló més gros de 
boca de l’escenari; i es feia servir 
per fer un canvi d’escena ràpid, 
per avisar al públic que encara no 
s’havia acabat l’obra. Un nom es-
caient amb la idea, ja que la sala 
és reduïda i pot servir per recalçar 
als grans teatres; al mateix temps 
pot donar cabuda a qualsevol 
manifestació cultural que reque-
reixi un espai de proximitat.

La inauguració i funcionament:
L’Alcavot es va inaugurar dijous 

9 desembre de 2021 amb una ex-
posició pictòrica d’obres de pin-
tors de Castellar del Vallès; i l’en-
demà (divendres i dissabte) es va 
representar la funció «El retaule 

del flautista» de Jordi Teixidor, 
interpretada per la companyia 
castellarenca Associació T.I.C. 
Escènic. 

Des d’aleshores l’activitat no ha 
parat, i ha augmentat considera-
blement, fins i tot superant les ex-
pectatives de l’il·lusionat creador i 
dels que van confiar en ell. 

A hores d’ara, porten més de 
110 representacions teatrals en-
tre propostes per infants i per 
adults, 88 activitats de concerts, 
vermuts literaris i altres esdeveni-
ments com festivals o l’anomenat 
«S’horabaixa», que consta en fer 
diverses activitats en forma de ca-
fè-teatre.

A més, la sala Alcavot està ober-
ta per poder fer assajos de grups 
de teatre del municipi i també de  
fora, gravacions vàries, reunions i 
assemblees; inclús el seu funda-
dor va a assessorar  alguna repre-
sentació teatral a les escoles que li 
demanen.

Pel que fa a col·laboracions, L’Al-
cavot participa en programes de 
normalització lingüística, concre-
tament de Sabadell; també amb 
l’escola Universitària Gibernat de 
Sant Cugat del Vallès i la Facultat 
d’humanitats de l’UAB.  

Per concloure, la iniciativa està 
oberta a qualsevol projecte cultu-
ral que hi vulgui participar.

Biblioteca del Sr. Feliu Formosa. 

Un dels punts importants 
d’aquesta iniciativa, és que recent-
ment, el poeta, dramaturg i pro-
fessor d’art dramàtic, l’il·lustre Sr. 
Feliu Formosa, fill de Sabadell i 
vinculat   durant anys a Terrassa, 
va cedir la seva biblioteca teatral a 
la sala Alcavot. Una col·lecció que 
conté uns 1.500 llibres i que cons-
ta d’obres de teatre, assajos, bio-
grafies i estudis teatrals; i una part 
molt rellevant especialitzada amb 
obres de Shakespeare. La inaugu-
ració d’aquesta biblioteca es va ce-
lebrar el passat mes d’abril, amb la 
presència de propi Feliu Formosa. 
L’acte el va iniciar en Jordi Boixa-
deras fent una sentida lectura, més 
tard es va representar l’espectacle 
poètic «Als estatges de la mort» 
que el mateix Feliu Formosa havia 
traduït. La representació, i també 
la donació dels llibres, va ser asses-
sorada per Francesc Ventura de 
l’Espai Foc Ventura de Sabadell, 
amic personal de Formosa. 

Actualment, s’estan catalogant 
totes les publicacions perquè pu-
guin ser consultades per tothom 
que estigui interessat i s’han expo-
sat en unes estanteries a la mateixa 
sala  Alcavot.

Donem la nostra enhorabona al 
creador del projecte de la sala Al-
cavot i a tots els seguidors i espec-
tadors en general que fan que la 
iniciativa continuï amb èxit.

L’Alcavot, un espai cultural a Castellar del Vallés

 → ARTS PLÀSTIQUES

Lluís Costa

L’exposició “Essencial. Re-
trospectiva a Floreal So-
riguera” s’ha pogut con-

templar dispersa a les sales de la 
Factoria Cultural, l’Escola Muni-
cipal d’Art i Disseny de Terrassa, 
el Centre Excursionista de Terras-
sa, el Centre Cultural El Social, 
la Coral Prodis, els Amics de les 
Arts i les escoles Tecnos i El Cim 
durant els mesos d’abril i maig.

Prevista com una mostra que ell 
mateix volia presentar, fa al menys 
tres anys, finalment ha vist la llum 
com aquesta retrospectiva pòstu-
ma. En aquell moment, declarà 
a Malarrassa la Dàlia Soriguera, 
filla del pintor, «vam parlar amb 
l’Ajuntament, per cercar suport, 
era un projecte massa gran per als 
nostres recursos. Vam parlar amb 
la Rosa Boladeras, l’interès hi era 
tot, però la proposta no es va con-
cretar».

Artista molt estimat a Terrasa 
i també fora

Va ser al setembre de l’any passat, 
en la fira dibuix de la plaça Vella, 
que es reprenguera la conversa so-
bre l’exposició. El Suri va posar la 
seva paradeta habitual, amb la ca-
dira de rodes, com sempre durant 
els últims anys, explica la Dàlia. 
Allà es van trobar amb l’alcalde 
Ballart que, llavors sí, activà els 
mecanismes perquè l’exposició es 
pogués fer. «A partir d’aquí», as-
segura la filla, «tothom a córrer».

Van començar a mirar les pintu-

res i els diferents espais de la ciu-
tat. A cada lloc una selecció deter-
minada. Al gener ja hi havia dates 
i el nom del comissari, en Paulo 
Cacais, «tanmateix, no vam arri-
bar a temps per estrenar aquesta 
«Essencial» en vida del Suri», es 
plany en Vicenç Vinyes, company 
de la Dàlia.

El “Suri”, que va morir l’1 de març, 
poc abans de complir els 96 anys, 
ha estat un artista molt estimat 

a Terrassa i que comptà amb un 
gran reconeixement local i també 
fora del país. Va rebre la medalla 
de la ciutat el 1995, va ser elegit 
Capgròs de l’any 1992 i nomenat 
Terrassenc de l’Any el 2008.

«Vendrem els seus quadres 
sense problema a qui estigui 
interessat»

La Dàlia i el Vicenç recorden l’in-
terès del Suri per ensenyar i com-

partir amb els infants i joves. A 
l’escola Tecnos va impartir tallers 
durant més de 20 anys. També 
amb l’escola CIM (les dues escoles 
són cooperatives de mestres). A 
més dels tallers, es van fer murals 
al pati. «Ell mai va cobrar res», 
explica la Dàlia. A l’escola Abat 
Marcet, l’alumnat feia dibuixos en 
els tallers i un d’aquests era escollit 
per la postal de Nadal que enviava 
el centre.

A banda els quadres del Suri que 
guarden al Museu de Terrassa, 
uns 90, la resta d’obra en mans de 
la família, més de 3.000 pintures i 
dibuixos, es troba emmagatzema-
da, després de passar pels tallers 
del carrer Arquimedes i el de Ni-
colau Talló. Ara, pensen en donar 
sortida i vida a tota aquesta col·lec-
ció. «Com deia el Suri mateix, és 
millor que els quadres llueixin en 
alguna paret abans que s’estiguin 
tancat en carpetes. Ell, de fet, en 
regalava molts», recorda el Vicenç, 
i explica que és això mateix el que 
es plantegen: «els vendrem sense 
problema a qui estigui interessat i 
ens ho demani».

Això, s’està fent. A més a més, 
pensen en publicar en alguna 
pàgina web el conjunt de l’obra, 
perquè així accessible i visible de 
forma permanent, i també per 
vendre’n.

Pintor i activista cultural i soci-
al, deixa un llegat i memòria molt 
importants a la ciutat. Va ser co-
fundador i president de l’associa-
ció veïnal del barri de Ca n’Aurell, 
així com del Casal d’amistat ca-
talà-cubà (el primer al país), que 
tingué seu al seu taller al carrer 
Arquimedes durant els anys 80. 
Encara sense tenir una idea clara 
de les possibilitats o necessitats 
del què fer amb aquest patrimoni 
material i immaterial, la família 
s’havia plantejat la creació d’una 
fundació que, dificultats burocrà-
tiques i financeres al marge, resta 
com una proposta que, potser, es 
podria estudiar més endavant.

Floreal Soriguera deixa un vast llegat pictòric  
i intel·lectual d’activisme social

 ▪ Dàlia Soriguera mostra algunes de les pintures del Suri exposades al Centre Excursionista de Terrassa
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INFANTIL, JUVENIL I FAMÍLIES
Coneixermon
17 i 18 de juny: Caiac i bici al Delta de l’Ebre

Colònies d’estiu Aventura’t a la muntanya
Del 2 al 22 de juliol: inscripcions obertes.

Casal d’estiu
Del 26 de juny al 28 de juliol: inscripcions obertes

Esplai matinal d’agost
Del 31 de juliol a l’1 de setembre de 2023

ALTA MUNTANYA
FEMAlpí
10 i 11 de juny: circular Comapedrosa i Baiau

BICICLETA
3 de juny: el tren pinxo de Banyoles

SENDERISME
Passejades pel Parc
14 de juny: la Pola, els Castellots de Tanca i el Racó Gran

Travessades familiars
17 i 18 de juny: Vall de Sorteny i estanys de Tristaina

Horitzons
10 i 11 de juny: travessa Planoles - Queralbs

Senders
18 de juny: camí dels Miradors · Fogars de Montclús – 
Sant Celoni

MARXA NÒRDICA
Les sortides dels divendres
17 de juny: Pels entorns de Bagà i Guardiola de Berguedà

> Notícies i propostes del Centre Excursionista de Terrassa

Espai CET

El marcòlic groc, la 
flor dels Pirineus
Per facilitar la feina als científics i 
investigadors, es va establir una forma 
internacional d’anomenar les plantes i 
els animals: els noms científics. Aquests 
noms serveixen per determinar amb 
exactitud qualsevol dels éssers vius i, 
darrerament, també els núvols.

Es tracta d’una flor molt original, com la gran majoria del gènere Lilium, 
com podeu veure a la fotografia. La flor creix penjant orientada cap a la 
part inferior de la planta, amb 6 pètals d’un groc llampant cargolats cap 
amunt. Les anteres carregades de pol·len vermell li acaben de donar aquest 
aspecte tan curiós.

A les nostres contrades creix a les valls muntanyenques, en herbassars 
i clarianes de bosc. Tot i que se la podria trobar a altituds relativament 
baixes, normalment creix entre els 1.500 i els 1.800 m d’altitud, la vall de 
Núria l’ha agafat com a emblema.

La proposta
En aquesta ocasió us proposarem desplaçar-nos fins a la Catalunya nord, 
concretament a la vall d’Eina. Es tracta d’un recorregut fàcil, assequible 
a tothom amb una mínima forma física, sense cap mena de complicació. 
Una bona part del camí és una pista forestal i un cop sortim del bosc 
podrem seguir un camí ben fressat.

Per trobar els marcòlics haurem d’estar atents a les clarianes que anirem 
travessant seguint el camí i, també als herbassars. Com que es tracta d’una 
planta perenne, sabem que alguns exemplars creixen cada any força a prop 
del camí. Cal estar atents!

A més del marcòlic groc, la vall d’Eina és un jardí botànic natural de 
primer ordre on trobarem una gran diversitat de flors també molt 
interessants com, per exemple, el rovell d’ou, el marcòlic vermell, parent del 
protagonista d’aquesta sortida, o la genciana groga.

La florida comença a finals de maig, però el punt més àlgid del marcòlic 
groc és des de mitjans de juny fins a principis de juliol. Els darrers anys, 
segurament a causa del canvi climàtic, s’ha anat avançant. Podreu trobar la 
ruta que s’enfila per la vall d’Eina al codi QR que acompanya la fotografia.

Les activitats de juny

ce-terrassa.cat

ESPELEOLOGIA
10 i 11 de juny: cap de setmana de barrancs a la vall de Bu-
jaruelo

CIÈNCIES NATURALS
Botànica
9, 10 i 11 de juny: Andorra, el país dels Pirineus

Ornitologia
a partir del 1r de maig: projecte orenetes
d’abril a juliol: voluntariat altes de mamífers de Catalunya
17 de juny: sortida d’estiu i sopar de l’Enganyapastors a 
Pont de Vilomara

CULTURA
29 de juny: Cafès científics · Com parlar de sexualitat amb 
infants?

EXPOSICIONS
del 29 de maig al 30 de juny: Col·lectiva de l’entitat

MUNTANYA INCLUSIVA
10 de juny: Tastet de marxa nòrdica adaptada al bosc de 
can Déu

22 de juny: Cloenda de la temporada al torrent de l’Es-
caiola

Tot i que el nom científic del marcòlic 
groc, Lilium pyrenaicum, ens el situa 
als Pirineus, no és exclusiu d’aquesta 
serralada i el podem trobar també a 
les muntanyes del Cantàbric. Alguns 
científics consideren que s’escampa cap 
a l’est fins al Caucas, però sembla que 
els estudis més recents han determinat 
que es tracta d’altres espècies, encara que 
siguin molt properes al nostre preciós 
marcòlic groc.

Pels entorns de Bagà i Guar-
diola de Berguedà

INAUGURACIÓ

L’AVENC, EL BAR - RESTAURANT 
DEL CENTRE EXCURSIONISTA DE 

TERRASSA OBRE LA CUINA!

Data prevista d’obertura: 21 de juny
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 >PAM Teatre, 34 Passes, Qollunaka, Amics de les Arts, parla el teatre amateur

«Veus la brillantor que hi ha als nostres ulls?  
És això, teatre, ja estàs enverinat!»
Pep Valenzuela

En Xavier arriba tard, cor-
rents i malgarbat a l’entre-
vista, encara sua, ha pogut 

aparcar la furgoneta no massa 
lluny. Es dedica professionalment 
al transport, però el que a ell li 
dona vida és una altra cosa, «és 
una droga dura», afirma contun-
dent, «quan t’enganxa, ja està, ja 
has llepat!», sentència.

En José Luis recorda quan ho va 
descobrir, assegura rialler que va 
ser un «èxtasi, millor que quan fas 
l’amor», celebra a l’uníson la tro-
balla la resta del grup. No hi ha 
cap dubte, «veus la brillantor que 
hi a als nostres ulls? És això, ja es-
tàs enverinat», sentencia en Josep 
Manuel.

La resta se’l mira i aprova l’afir-
mació, comparteixen totalment 
aquesta arrabassadora «passió», 
intenta resumir el Quico Andrés, 
del grup 34 Passes, «és el que veig 
en tothom, malgrat tots els sacri-
ficis, els mals de cap». Això, sacri-
ficis, perquè no és fàcil dedicar-se 
al teatre amateur, però les alegries 
i l’emoció paga la pena. «La meva 
parella està encantada, tinc mi-
llor caràcter, estic millor», diu en 
José Luis Morales, també de 34 
Passes. En Kazo ( Josep Manel 
Martínez), de Qollunaka declara, 
tanmateix, que ara fa dies que està 
«fotut», però perquè posen fi a 
les representacions de l’exitosa La 
taverna de la Rosita, «el meu pro-
jecte com a director. Ens ho hem 
passat molt bé. Hem viscut molts 
grans moments, conegut gent, i 
ara canviar... ho trobaré a faltar, 
molt».

Així viuen el teatre a Terrassa 
les «aficionades». També més se-

renament, clar. «A mi m’ha aju-
dat molt per la vida», diu l’Anna 
Clariana, del grup d’Amics del 
Teatre, «aprens a parlar en públic 
i altres habilitats socials». A més, 
afirma ara en Moreno, «és l’única 
manera de ser una altra persona», 
davant una mirada agnòstica de 
l’Anna i els dubtes del Xavier Pa-
llejà (PAM Teatre): «potser no té 
res a veure el teatre amb la gent 
que va per la vida fent papers».

Ens trobem al bar del Casal de 

 → TEATRE

Sant Pere, el de l’Antic Poble, es-
pai clau del teatre a la ciutat. Ma-
larrassa ha convocat algunes de les 
persones que donen vida a aquesta 
important activitat cultural i soci-
al que fa de Terrassa una capital 
de referència. Més de trenta grups 
creen i recreen les màgiques histò-
ries d’autores clàssiques i novells, 
textos propis moltes vegades, amb 
una qualitat i professionalitat que 
transcendeix fronteres.

L’advocat Quico, que ha codirigit 

Taxi, on fa un paper secundari, tot 
i ser un nouvingut en aquest món, 
confessa que ha estat «realment 
sorprenent veure la professiona-
litat dels grups amateurs, i molt 
entusiastes; tant que m’he afegit». 
Creu que el que determina aquest 
èxit a Terrassa, més enllà de l’ex-
periència dels grups, «és la base 
d’associacionisme i societat civil, 
persones particulars que han po-
sat tot. És un entorn favorable, a 
partir d’aquí fas volum i surt gent 

i grups de qualitat, i tot això s’au-
toalimenta».

Amb 18 anys d’experiència, en 
Kazo, periodista i treballador 
a l’Ajuntament, dirigeix i actua 
també. Forma part de Qollu-
naka, que fa 20 anys aquest 2023, 
subratlla l’opinió, això pot explicar 
una mica l’experiència de la seva 
companyia. Van començar fent 
Okupastorets, una versió «molt 
bandarra» dels clàssics de Folch i 
Torres. El grup, recorda, va néixer 
com a grup d’amics, «ens trobà-
vem per compartir, prendre unes 
cerveses, amb totes inquietuds 
artístiques». L’amistat clau, en tot 
cas, va ser la de Teresa Casals, lla-
vors presidenta del Casal, que els 
va animar.

Més de trenta grups de la 
ciutat creen i recreen les 
màgiques històries d’autores 
clàssiques i novells, textos 
propis moltes vegades, amb 
una qualitat i professionalitat 
que transcendeix fronteres

L’Anna, professional de la il·lus-
tració, treballadora autònoma, 
defensa que, a Terrassa, «quan es 
fa quelcom que funciona, al cap 
de poc altres grups ho intentaran, 
i encara hi ha les divisions i escis-
sions». Ho diu des dels seus més 
de 35 anys amb el grup d’Amics, 
que al seu temps funciona des de 
fa més de 50 anys. Molta història, 
de fet, en aquest grup, assenyala, 
amb membres que es van profes-
sionalitzar, alguns van fer l’Ins-
titut del Teatre. Recorda noms 
com el del poeta i dramaturg 
Feliu Formosa, i també el Pau 
Monterde.

Electricista, en José Luis és l’ac-
tor més nou en aquesta conver-
sa. Vuit anys a 34 Passes, però 
compartint moments i alegries 
amb els altres. «Sí, jo m’he ado-
nat d’aquesta germanor entre els 
grups, ens truquem, compartim, 
cooperem per fer els projectes 
particulars».

Torna a la conversa allò de les 
raons d’aquesta força del teatre 
amateur a la ciutat, en Xavier 
parla de la canalla i el jovent, creu 
que això fa un «efecte crida», i ex-
plica el bolo que recentment han 
fet a Madrid, on PAM ha enviat 
un bon grup, entre els quals 18 
membres amb 20 anys, «a més de 
teatre hem hagut de fer un gran 
treball d’intendència».

«A Terrassa hem tingut sort 
amb això, aquesta escola de 
PAM teatre, que és molt impor-
tant», emfasitza en Kazo, «que 
cada divendres forma nanos, una 
gran tasca». No hi ha por pel fu-
tur, certament. També 34 Passes 
compta amb un bon grup de jo-
ves. Una foto, tot plegat, que con-
tradiu l’afirmació segons la qual 
ens trobaríem en un món i espai 
envellit.

 ▪ Quico Andrés, Anna Clariana, José Luis Morales, Xavier Pallejà i Josep Manel Martínez Kazo

El teatre amateur incorpora  
les noves tecnologies

D’altra banda, és inevitable no tocar aquest tema: jovent, xar-
xes socials, tecnologies... «No hi ha conflicte», assegura en 
Xavier, «el meu nano de 20 anys va molt ràpid, sí, la canalla 

vol estímuls més ràpids. Però aquests ritmes i llenguatges diferents 
s’han incorporat, no hi ha problema, res!!, al contrari». És també 
l’opinió d’en Quico: «amb les tecnologies ja es fan coses xulíssimes, 
i molt fàcilment, que ja milloren els espectacles». 

No tothom incorpora les novetats ni s’anima a actualitzar-se. En 
José Luis critica les tendències dintre del món amateur a fer obres 
i papers «voltades cap a dins, amb textos que, suposadament, per 
ser bons haurien també de ser llargs i saberuts; i la gent s’avorreix, 
no només els joves». En aquest punt, en Kazo és taxatiu, «soc par-
tidari que les representacions no durin més 1,45 hores». I és que, 
segurament, no cal dir-ho tot en una sola peça o, com deia el gran 
Quevedo: «lo bueno, si breve, dos veces bueno».

Encara en el terreny de les tecnologies i les xarxes, les companyies 
amateurs publiquen els seus treballs en format vídeo, tant en els 
webs pròpis com en canals públics a l’abast. A la web de Qollunaka 
es pot veure tot, mentre que a la de Pam només allò que ja ha sortit 
de cartell, mentre que els treballs en curs són privats, per les sòcies 
i membres.

Amb tanta feina i activitat, torna novament la pregunta, els dub-
tes, com pot funcionar tot això sense dedicació professional, exclu-
siva, i encara la motivació? «No importa el temps ni els esforços», 
es reafirma el membre de Qullonaka, «ni els diners que costa». En 
José Luís, creu que és una qüestió de vocació: «recordo quan jugava 
futbol de petit, mai guanyàvem cap partit, però nosaltres sempre hi 

érem». Algú parla de psicologia, «per molts, això és la nostra terà-
pia», declara en Kazo, «en lloc d’anar al psicòleg anem a l’assaig».

S’ha parlat, fins ara, d’actors i direcció, injustament, argumenta 
en Xavier, qui proposa «trencar una llança per la gent que hi ha 
al darrere i tota la gent que gestiona les entitats». Vocacions i pas-
sió, molt més encara la d’aquesta gent que garanteix la logística i la 
intendència, escenaris, vestuaris, tècniques vàries, transports.. «No 
m’hauria imaginat mai la logística darrere tot això», diu sorprès 
encara i admirat en Quico, amb poc temps d’experiència, i cita les 
tramoies, els escenaris... «i les famílies atentes! Aquesta és una altra 
part!».

Alegries i preocupacions mil, com la vida mateixa. Hom pensa, 
també, en la durada de les temporades, establertes o no. Aquest 
compromís, també de moltes famílies, amb els equips que garan-
teixen la realització de les obres i els bolos país a fora, durant anys, 
de vegades. El tema ha sorgit parlant dels joves, suposadament amb 
trajectòries de vida més canviants. Però hi ha també infants, recor-
da en Xavier, tot informant que a la seva companyia conversen amb 
les famílies per assegurar el compromís.

Els projectes i gires duren fins a dos anys, «cal tenir capacitat 
d’adequació, i lligar gent per treballar dos anys no és gens fàcil, amb 
el risc que això suposo, si falla algú pot fer enlaire tota l’obra!».

Aquí, en tot cas i per sort, funciona més la cooperació que la 
competència. «La col·laboració entre grups pot resoldre problemes 
quan fallen actrius o actors», subratlla en Josep Manel ‘Kazo’, «tam-
bé pel que fa a intendència», i afirma que aquesta forma de relació 
és relativament nova, «fa 10 anys costava molt». Una opinió que 
corrobora en Xavier de PAM, que recorda que fins i tot dintre dels 
grups «hi havia problemes amb els actors, però en sentit contrari 
en no pocs casos, «alguns es creien propietaris dels papers protago-
nistes i mai volien deixar pas».
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L’home més feliç del món
Marcel Taló Martí 
President del Centre d’Estudis Històrics de Terrassa

Eddie Jaku —nascut com a Abraham Salomon 
Jakubowicz— va néixer a Leipzig l’any 1920 en 
el sí d’una família jueva. Amb tan sols 18 anys 

va veure que el món que sempre havia conegut des-
apareixia de la nit al dia. La nit del 9 de novembre de 
1938 — coneguda com a la nit dels vidres trencats, 
un pogrom anti-jueu organitzat per les SS— fou de-
tingut, apallissat i conduït a un camp de concentració 
nazi. Des d’aleshores i fins al 1945, va viure un autèntic 
periple vital passant per diferents camps de concen-
tració, l’exili, pallisses,fugues, trasllats i l’assassinat 
de gairebé tota la seva família. I, malgrat tot, va sobre-
viure. Anys més tard, aprofitant el naixement del seu 
fill, va proclamar-se «l’home més feliç del món». Com 
es pot haver viscut a l’infern i superar-ho? Què en fas 
de tanta ràbia, por, tristesa, soledat, misèria incrusta-
da a la memòria?
Es podria dir que les coses que realment valen la pena 
són aquelles que quan es comparteixen no es dividei-
xen sinó que es multipliquen. L’alegria, el coneixement 
o un somriure, per exemple. Hi ha excepcions, és clar: 
els virus contagiosos, que també es multipliquen quan 
es comparteixen, no entrarien en aquesta categoria, 
però ja enteneu la metàfora. Generalment, però, com-
partir vol dir dividir: des del tros de pastís d’aniversa-
ri, que comparteixes amb amics, fins a la pena que ro-
sega per dins. Explicar què ens passa atenua i fa més 
suportable el què ens passa. Compartir, doncs, té una 
certa capacitat sanadora, perquè multiplica en nosal-
tres allò bo i disminueix allò dolent. Aquest és, en pa-
raules del propi Eddie, l’objectiu del llibre: explicar la 
seva història —la història sencera, no només l’infern, 
sinó també com el supera— per transformar la mira-
da de qui l’escolta/llegeix, fer-la més amable i bonda-
dosa. Una mena de vacuna anti-pessimista de qui té 
motius de sobres per ser-ho. Un recordatori que hi ha 
hagut dies pitjors però el món sempre acaba girant i el 
sol acaba sortint.
Amb un to proper i un estil àgil —es llegeix d’una tira-
da—, Jaku narra la seva història sense entretenir-se 
en el detall morbós ni caure en el sensacionalisme. No 
busca compassió ni és victimista. A vegades, fins i tot, 
de tant brutal com va ser la seva experiència, hom té 
la sensació que l’explica una mica a la lleugera, obli-
dant-se d’alguns detalls que podrien semblar impor-
tants i ventilant alguns episodis duríssims en un parell 
o tres de paràgrafs. És conscient que n’hi ha d’altres 
que ja ho han fet molt millor que ell (Levi, Semprún, 
Amat-Piniella, per exemple). Però el seu valor, més 
que literari, és humanístic. I aquesta, diguem-ne lleu-
geresa, fa que la narració no perdi el ritme i et mantin-
gui enganxat al relat. És cert que als agraïments —ni a 
la portada ni als crèdits, només als agraïments— apa-
reix un escriptor, Liem Pieper, a qui li reconeix la seva 
«sensibilitat i destresa reflectint les meves paraules 
sobre la pàgina». Per tant, al final queda el dubte de 
qui té el mèrit d’haver escrit tant bé una història tant 
dura.
Format com a enginyer de precisió (durant els estudis 
ja ha de dissimular l’origen jueu, però sense ser del tot 
conscient del per què), sovint es pregunta com hi havia 
gent capaç de cometre totes aquelles atrocitats. En 
el fons, segurament per defecte professional, aspira a 
que arreglar una societat sigui tant fàcil com arreglar 
una màquina: detectar l’error, canviar la peça i au, com 
nou. Per sort o per desgràcia, la cosa és sensiblement 
més complicada i interpretar les societats, especial-
ment els seus traumes, no és una qüestió matemàtica 
o mecànica. No es resol fent una equació.
Jaku explica la barbàrie nazi com una conseqüència 
del discurs d’odi, que penetra i corseca per dins els 
individus i les societats. L’odi despersonalitza: per 
això és francament reveladora la (re)trobada entre el 
protagonista i un antic company d’estudis en un camp 
de concentració; ell com a pres i l’antic col·lega com a 
soldat de les SS. «Què fas aquí?», pregunta sorprès el 
soldat. L’odi sempre va contra el desconegut, perquè 
quan posem cares i històries conegudes a tot allò que 
volen que odiem, es revelen totes les trampes i menti-
des sobre les quals s’ha bastit el seu discurs.
D’altra banda, si l’autor explica la barbàrie nazi per l’odi 
propagat entre la població, la superació i la supervi-
vència l’entén com a conseqüència d’haver mantingut 
l’esperança («sobreviure un dia més») i l’amistat (la re-
lació amb el bon amic Kurt Hirschfeld). També, i d’això 
no se n’amaga, atribueix una part del mèrit a la seva 

formació, enginyer de precisió, molt específica i molt 
requerida per un estat en guerra. Per això, fou classifi-
cat com a «jueu amb gran valor econòmic», cosa que li 
garantia sempre un tracte més favorable que la resta 
de presos sense cap formació especial.
L’autor passa més aviat per sobre de les dificultats i 
els traumes que pateix un cop sobreviscuda la guerra. 
Ja no es troba còmode a Europa, on se l’ha perseguit 
com a jueu (a Alemanya) i com a alemany (a Bèlgica), 
les seves dues identitats. Per això acaba marxant a 
viure a Austràlia amb la seva dona, amb qui obrirà di-
versos negocis i tindrà dues criatures. Són aquestes 
qui li donen l’impuls final per recuperar la felicitat i, 
anys després, dedicar-se en cos i ànima a explicar la 
seva història, convençut que és un deure moral do-
nar a conèixer les atrocitats nazis («De vegades pen-
so que aquells de nosaltres que vam passar tant de 
temps sense explicar la nostra història vam cometre 
un error. Sembla com si, de vegades, ens vam saltar 
una generació que podria haver ajudat a fer d’aquest 
un món millor»).
Fa temps que intento posar sobre la taula l’espinosa 
qüestió de què fem amb els mals records col·lectius 
i com els expliquem a les futures generacions (a tra-
vés de monuments, nomenclàtors, visites guiades, 
currículums escolars...). Silenciar-los mai és la solució. 
Fer-se pesat, tampoc. La distància (física, temporal) 
sempre contribueix a suavitzar el record. Cal treballar 
amb l’objectiu que l’oblit no sigui mai injust. Per dir-ho 
diferent: hem de cuidar la memòria fins que ho pu-
guem oblidar tot sense ser injustos amb cap víctima 
de cap abús. En paraules de la poeta polonesa Wisława 
Szymborska (en una traducció d’Abel Murcia):.

Aquellos que sabían
de qué iba aquí la cosa

tendrán que dejar su lugar
a los que saben poco.

Y menos que poco.
E incluso prácticamente nada.

En la hierba que cubra
causas y consecuencias

seguro que habrá alguien tumbado
con una espiga entre los dientes

mirando las nubes.

Cal recordar perquè no torni a passar la barbàrie na-
zifeixista. Cal recordar per les víctimes i les seves fa-
mílies. Cal recordar per no repetir els mateixos errors 
del passat. Però també cal oblidar per poder donar 
pas als nous records. Hem d’aspirar a que el futur si-
gui alguna cosa diferent a molts passats traumàtics 
acumulats.

 → LLIBRES

Juguen blanques i guanyen.

D’una partida entre Isler i Maeder, Basilea 1968, és aquesta 
posició on el blanc va aprofitar el torn de joc per atacar de forma 
aclaparadora al rei negre.

Com ho va fer?

Nivell: mig

Solució: 1.Th6!,gxh6 2.Tg1+,Ag7  3.Txg7+!,Rxg7 4.Axh6+,Rh7 
5.Ag5+,Rg7 6.Dh6+,Rg8 7.Axd8 guanyant.
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 → PERFIL: JOAN PALLISÉ

Nom recorrent de la política local durant la transició i fins als 90, en Joan 
Pallisé encara ha de corregir el seu segon cognom, Clofent, d’arrels a la 
Conca de Barberà, va néixer a Montblanc. Vingué a estudiar Enginyeria i, 
atret per l’activisme polític, Terrassa la Roja, com la plaça de ca n’Anglada, 
que ja té placa i punt en l’itinerari de la memòria. Excursionista i espeleòleg, 
enlluernat pel Maig francès, s’integrà aviat a la Joventut Comunista i el 
PSUC, al mateix temps que investigava l’ecologia i s’unia al novell moviment 
antinuclear català. En el trencament del partit, optà pel PCC, fou regidor en 
les llistes d’Iniciativa per Catalunya. Manté la militància ecologista escèptic 
pel que fa a opcions polítiques: «Marx mai va dir que les coses acabarien bé».

• Alguna constant a la teva vida?
La necessitat de contacte amb la natura, 
la muntanya i les coves. També la cultura 
i, especialment, el teatre. A Terrassa vaig 
conèixer el de Bertold Brecht. D’estudi-
ant a l’Escola Industrial, em quedava els 
caps de setmana i feia molt Sant Llorenç i 
Montserrat. Al mateix temps que militava 
a la JCC i el PSUC. A l’escola hi havia un 
nucli.

• Estàs d’acord que hi ha una història re-
cent molt important bastant oblidada?

Segur. Les lluites per reivindicacions polí-
tiques i laborals, els presos del franquisme, 
la classe obrera al capdavant. Quan el pro-
cés-consell de guerra de Burgos contra 16 
membres d’ETA, van tancar les escoles, les 
protestes al país i internacionals van acon-
seguir la commutació de les penes de mort. 
En el Procés 2001, els principals líders de 
CCOO van ser condemnats a llargues pe-
nes de presó. Recordo bé les campanyes 
de solidaritat amb el Vietnam i Cuba, fins 
ara, per cert.

• Encara hi havia la «mili» (servei mili-
tar), i els destacaments de càstig, tam-
bé l’exili...

Vam constituir l’assemblea democràtica 
local, en línia amb l’Assemblea de Catalu-
nya, crec que el 73. En el món estudiantil 
hi havia molt moviment. A més de la nos-
tra organització, també la LCR i Bandera 
Roja, entre altres. Resultat d’una batuda, 
vaig ser detingut i quan em va tocar fer 
la mili m’enviaren a un destacament de 
càstig a Galícia. Vaig acabar els estudis de 
tornada.

• La joventut de Terrassa va tenir un pes 
important en la política.

En algun moment, més de la meitat de l’exe-
cutiu de la JCC era d’aquí. Jo vaig portar les 
tasques de treball unitari des de l’abril del 75 
fins al segons congrés, poc abans del Vè del 
PSUC, i vaig ser responsable d’ecologia, medi 
ambient i sexualitat. Llavors, el secretari ge-
neral era el Domènec Martínez, també de 
Terrassa, que va ser detingut i empresonat a 
Madrid.

• Tot plegat, en aquell temps la força dels 
comunistes i l’esquerra radical semblava 
imbatible.

Certament, hi havia una capacitat de direcció 
política, crèiem que érem majoria. Amb totes 
les divergències internes del partit i amb les al-
tres organitzacions. Però això no va suportar 
els canvis de l’època. En el PSUC, el debat es 
va donar entorn de les qüestions fonamentals 
de la dita transició a la democràcia, com van 
ser, principalment, la Constitució, la monar-
quia, l’autodeterminació, l’amnistia dels crims 
del franquisme i els pactes de la Moncloa, o 
sigui els acords en l’àmbit del treball.

• Les cròniques d’aquella divisió són molt 
dures amb el sector més crític amb els 
pactes de la transició.

Parlem del 1981 ja. Jo em considerava de 
la fracció leninista. D’altra banda, tenia una 
relació estreta amb l’Agustí Daura, que va 
ser el capellà de ca n’Anglada, que havia es-
tudiat Sociologia a la Sorbona de Paris. Del 
Vè Congrés vaig tornar trasbalsat, ell em 
proposà com a secretari local, en moments 
d’una tensió extraordinària: tothom feia 
treball fraccional, moltes pressions, amena-

ces, insults; la dinàmica portà a la formació 
de 3 fraccions. Jo vaig optar per la que s’en-
dugué els pitjors adjectius: afgans, prosovi-
ètics, zorrocotrocos... Érem molta gent a ca 
n’Anglada, Sant Pere Nord, Can Parellada, 
Poble Nou. 
En tot cas, els atacs tan violents a aquest sec-
tor amagaren els motius reals del debat, que 
he dit abans. Després, el PCC, tot i ser una 
força important, amb 7.000 afiliats censats 
en el seu naixement, i gran presència i ac-
tivitat sindical i en els moviments veïnal i 
socials, va patir un bloqueig de silenci que 
no fos capaç de trencar. Al PSUC es van 
quedar la majoria de càrrecs electes, enca-
ra que amb un nombre semblant d’afiliats. 
Aconsello llegir el llibre dels 40 anys de la 
fundació del PCC, La samarreta vermella, 
publicat per l’arxiu Josep Serradell, on escric 
un llarg article.

• Les altres parts tampoc van anar massa 
lluny, no?

Estem resumint massa, però per enten-
dre’ns, crec que no. A mitjans 1980 es creà 
una sigla unitària, Iniciativa per Catalunya, 
els dos partits i l’Entesa dels Nacionalistes 
d’Esquerra; del qual el PCC sortí el 1989. 
Jo vaig ser regidor a l’ajuntament, elegit a les 
llistes d’ICV, una responsabilitat que vaig 
fer sobretot amb un gran esforç personal i 
poc suport de l’organització. Després, l’al-
calde Royes em va convidar a formar part 
de la candidatura del PSC, com a indepen-
dent, per portar medi ambient. Vaig decli-
nar la invitació.

«La lluita final serà 
entre el capitalisme 
canalla que vivim i 
els sistemes naturals 
abocats al col·lapse.  
El futur no el veig 
massa afalagador»

• No has tornat a jugar cap paper a la po-
lítica?

He estat sempre un professional en l’àmbit 
del medi ambient, sobretot energia, aigua i 
residus, he fet estudis d’impacte ambiental, 
una tasca interessant i important. Amb la 
constitució del tripartit per governar la Ge-
neralitat vaig ser convidat a assumir respon-
sabilitats en aquest àmbit, en dos períodes, 
amb el conseller Milà, un temps molt crea-
tiu; i amb els consellers Saura i Baltasar, una 
experiència molt decebedora. Vaig tornar a 
l’empresa privada, amb eficiència energètica. 

• En aquests anys, a banda aquesta ex-
periència partidària, quines vivències 
valores més?

Vaig ser fundador del comitè antinuclear 
de Catalunya, als 70 amb l’inici de l’ener-
gia nuclear a Espanya, formant part d’un 
grup d’enginyers que s’oposava, en paral·lel 
amb moviments naturalistes, de ple en la 

lluita contra el pla de residus, a la Conca 
de Barberà i Alt Camp, i des de la fundació 
en Ecologies en Acció. He col·laborat amb 
Greenpeace, en temes d’energia i residus so-
bretot. He escrit bastant sobre tot això, és la 
meva especialitat.

• Has citat abans la qüestió de l’autode-
terminació nacional com un punt im-
portant no resolt pels comunistes i l’es-
querra.

No només els comunistes. Recordo un ar-
ticle del Pierre Vilar, el màxim historiador 
de Catalunya, publicat a Nous Horitzons, 
on deia que Stalin, a qui Lenin havia encar-
regat un informe sobre la qüestió nacional, 
que va ser considerat canònic, des de dife-
rents i allunyades posicions ideològiques. 
Sabem, però, que a l’hora d’aplicar la teoria 
es va fer el contrari.
Crec que el PSUC va treballar bastant bé 
la qüestió, edità Treball i Nous Horitzons en 
català, durant la clandestinitat les posicions 
de defensa de la llengua i Catalunya van ser 
importants. Després, tanmateix, ningú va 
saber o va voler tenir una posició coherent.

• És, potser, el que s’ha vist amb el procés 
sobiranista dels darrers anys?

Hem vist una part de l’esquerra en contra, 
mentre una altra s’ho mirava sense enten-
dre el moviment; i una part, per sort, encara 
que petita, els amics de la CUP, a l’alçada i 
donant contingut d’esquerra a la indepen-
dència. La situació, en tot cas, ja veus com 
està.

• Això et volia demanar, com veus l’esce-
nari ara?

Recordo la resposta que un conegut 
trotskista llançava contra el dirigent italià 
Togliatti, dient-li que Marx s’havia equi-
vocat a El Manifest, perquè la lluita final no 
seria entre capitalistes i comunistes, sinó 
entre comunistes i excomunistes. Ben pos-
siblement, malauradament, sembla que la 
lluita final serà entre el capitalisme canalla 
que vivim i els sistemes naturals abocats al 
col·lapse, i crec que no m’equivoco en saber 
qui guanyarà. El futur no el veig massa afa-
lagador, no serà agradable.

• Caram, Joan, no és massa engrescador 
això!

L’esperança d’un nou model de societat està 
de baixa. El món dels rics no cedirà res. 
Xina és un cas molt curiós, cal reconèixer 
la ignorància que tenim. El model que ha 
seguit mostra que forces productives poden 
anar lluny. Això no obstant, les perspecti-
ves continuen no sent afalagadores, si no es 
frena el desenvolupament de les forces des-
tructives no hi ha futur, no pot ser això de 
creixement i només creixement.

• Una llum des de França i les lluites sin-
dicals i socials?

França ens ha donat lliçons tota la vida, la 
fi de la monarquia, la Comuna, el Maig del 
68, tant de bo..., seria espurna d’esperança, 
però costa de creure. Ah!, una llança més en 
favor de Marx, ell mai va dir que les coses 
acabarien bé, no hi ha cap determinisme en 
el seu pensament.

 ▪ Joan Pallisé

«Marx mai va dir que 
les coses acabarien bé» 
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